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Protokół z XLVII sesji Rady Gminy Suchy Las VIII kadencji 
20 czerwca 2022 r. (poniedziałek), godz. 16:30 

Park Wodny OCTOPUS, sala multimedialna, Suchy Las, ul. Szkolna 18. 

 

 

 

 

Porządek sesji: 

1. Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przedstawienie raportu o stanie Gminy za 2021 r. 

http://bip.suchylas.pl/298/raport-o-stanie-gminy/ 

4. Debata nad raportem o stanie Gminy.  

5. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi wotum zaufania. 

6. Przedstawienie sprawozdania Wójta Gminy z wykonania budżetu za rok 2021. 
http://bip.suchylas.pl/94/sprawozdania-opisowe/ 

7. Przedstawienie sprawozdania finansowego Gminy Suchy Las za rok 2021. 

http://bip.suchylas.pl/93/sprawozdania-finansowe/ 

8. Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu.  
http://bip.suchylas.pl/90/opinie-rio/ 

9. Przedstawienie informacji o stanie mienia Gminy Suchy Las. 

http://bip.suchylas.pl/94/sprawozdania-opisowe/ 

10. Przedstawienie stanowiska Komisji Rewizyjnej Rady Gminy. 

11. Przedstawienie  opinii  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej w Poznaniu na temat wniosku Komisji 

Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy 

12. Dyskusja. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego i sprawozdania 
z wykonania budżetu. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy. 
 

PRZERWA 
 

15. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2022. 
16. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmian  Wieloletniej   Prognozy  Finansowej  Gminy  Suchy  Las 

na lata 2022-2035. 

17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XLVI/530/22 w sprawie utworzenia jednostki 
budżetowej Centrum Usług Wspólnych z siedzibą w Suchym Lesie oraz nadania jej statutu. 

18. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody na zawarcie umowy najmu części działki gruntu 
nr 602/22 w obrębie Suchy Las. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy części działki gruntu 
nr 3/47 w obrębie Złotkowo. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi 
oraz stawki opłaty. 

21. Podjęcie uchwały w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz warunków i trybu składania deklaracji za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie w zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi 

jednorodzinnymi kompostujących bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku 
przydomowym. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia średniej ceny jednostki paliwa w gminie Suchy Las na rok 
szkolny 2022/2023. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie współpracy z Gminą Cherrueix. 
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25. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Suchy Las. 
26. Informacje:  

· Wójta Gminy,  
· Przewodniczącego Rady Gminy,  
· Przedstawiciela gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski,  
· Przewodniczących Komisji Rady.  

27. Interpelacje i zapytania Radnych. 

28. Wolne głosy i wnioski. 
29. Zamknięcie sesji. 

 

Ad. 1. Otwarcie sesji (00:00:36*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył XLVII sesję Rady Gminy Suchy 
Las VIII kadencji w dniu 20 czerwca 2022 r. o godz. 16:32 witając Radnych oraz gości.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poinformował, że sesja Rady Gminy Suchy 
Las była transmitowana on – line, nagranie w systemie audio – video było dostępne w serwisie 
esesja.tv pod linkiem https://esesja.tv/transmisje_z_obrad/181/rada-gminy-suchy-las.htm. Nagranie 

z transkrypcją będzie udostępnione po upływie 14 dni od daty sesji. Dostęp do tego serwisu odbywa 
się poprzez stronę internetową www.suchylas.pl/media. Z uwagi na publiczny charakter sesji 
nie należy posługiwać się danymi osobowymi, ponieważ można narazić się na złamanie przepisów 
dotyczących ochrony danych osobowych. 
 

 

Ad. 2. Stwierdzenie prawomocności obrad (00:01:33*) 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak stwierdził, że obrady sesji były prawomocne. 
W sesji udział wzięło 14 Radnych, 1 Radny nieobecny – Radny Z. Hącia.  

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak spytał czy zebrani mają uwagi do porządku 
obrad sesji. 

 

Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera złożył wniosek o wprowadzenie do porządku sesji projektu 
uchwały w sprawie zaopiniowania projektu Audytu krajobrazowego województwa wielkopolskiego.  

Dodał, że na posiedzeniach Komisji Rady wspominał, że taki projekt pojawi się na sesji. 
Wójt poinformował, że do urzędu wpłynęło pismo z urzędu marszałkowskiego z informacją 
o 30 dniowym terminie na zaopiniowanie projektu Audytu krajobrazowego województwa 
wielkopolskiego i w związku z tym po wstępnych uzgodnieniach, które wraz z Radą prowadzili 
na ostatnim posiedzeniu Komisji Rady, Wójt zaproponował przyjęcie do porządku obrad sesji tego 
projektu uchwały.  
 

Z uwagi na brak dalszych uwag do porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zarządził głosowanie ws. wprowadzenia do porządku sesji projektu uchwały w sprawie 

zaopiniowania projektu Audytu krajobrazowego województwa wielkopolskiego. 

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 12: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Radzięda J., Rozwadowski R., Sztolcman T.,  
Przeciw – 0, 

Wstrzymujących się – 2: Przybylski M., Słowiński G. 

Wniosek Wójta Gminy Suchy Las o zmianę porządku obrad został przyjęty. 
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Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poinformował, że projekt uchwały w sprawie 
zaopiniowania projektu Audytu krajobrazowego województwa wielkopolskiego otrzymał 
nr 26 w porządku sesji i zostanie zamieszczony przed punktem dotyczącym informacji Wójta Gminy.  
 

Nowy porządek obrad  

 

1. Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przedstawienie raportu o stanie Gminy za 2021 r. 

http://bip.suchylas.pl/298/raport-o-stanie-gminy/ 

4. Debata nad raportem o stanie Gminy.  

5. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi wotum zaufania. 
6. Przedstawienie sprawozdania Wójta Gminy z wykonania budżetu za rok 2021. 

http://bip.suchylas.pl/94/sprawozdania-opisowe/ 

7. Przedstawienie sprawozdania finansowego Gminy Suchy Las za rok 2021. 

http://bip.suchylas.pl/93/sprawozdania-finansowe/ 

8. Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu.  
http://bip.suchylas.pl/90/opinie-rio/ 

9. Przedstawienie informacji o stanie mienia Gminy Suchy Las. 

http://bip.suchylas.pl/94/sprawozdania-opisowe/ 

10. Przedstawienie stanowiska Komisji Rewizyjnej Rady Gminy. 

11. Przedstawienie  opinii  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej w Poznaniu na temat wniosku Komisji 

Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy 

12. Dyskusja. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego i sprawozdania 
z wykonania budżetu. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy. 
 

PRZERWA 
 

15. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2022. 
16. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmian  Wieloletniej   Prognozy  Finansowej  Gminy  Suchy  Las 

na lata 2022-2035. 

17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XLVI/530/22 w sprawie utworzenia jednostki 
budżetowej Centrum Usług Wspólnych z siedzibą w Suchym Lesie oraz nadania jej statutu. 

18. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody na zawarcie umowy najmu części działki gruntu 
nr 602/22 w obrębie Suchy Las. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy części działki gruntu 
nr 3/47 w obrębie Złotkowo. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi 

oraz stawki opłaty. 
21. Podjęcie uchwały w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi oraz warunków i trybu składania deklaracji za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie w zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi 
jednorodzinnymi kompostujących bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku 
przydomowym. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia średniej ceny jednostki paliwa w gminie Suchy Las na rok 

szkolny 2022/2023. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie współpracy z Gminą Cherrueix. 
25. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Suchy Las. 
26. Podjęcie uchwały w sprawie zaopiniowania projektu audytu krajobrazowego Województwa 

Wielkopolskiego. 

27. Informacje:  
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· Wójta Gminy,  
· Przewodniczącego Rady Gminy,  
· Przedstawiciela gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski,  
· Przewodniczących Komisji Rady.  

28. Interpelacje i zapytania Radnych. 

29. Wolne głosy i wnioski. 

30. Zamknięcie sesji. 
 

W związku z brakiem innych uwag do porządku sesji, Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 

R. Banaszak przystąpił do kolejnego punktu obrad. 
 

Ad. 3. Przedstawienie raportu o stanie Gminy za 2021 r. (00:04:27*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Wójtowi Gminy Suchy Las 
G. Wojterze.  

Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera poinformował, że zgodnie z art. 28 ustawy o samorządzie 
gminnym został opracowany i przygotowany raport o stanie gminy, który został sporządzony 
we współpracy z firmą Curulis z Poznania. Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera poprosił obecnego na 

sali przedstawiciela firmy Curulis p. Ryszarda Grobelnego o przedstawienie raportu.  

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poprosił o przedstawienie raportu 
p. Ryszarda Grobelnego. 

 

Przedstawiciel Firmy Curulis R. Grobelny słowem wstępu przedstawił ideę tworzenia raportu 
o stanie gminy, którą jest przekazywanie mieszkańcom informacji o działaniach na terenie gminy. 
Następnie Przedstawiciel Firmy Curulis R. Grobelny przystąpił do przedstawienia (w zarysie) raportu 
o stanie Gminy za 2021 rok w formie strony internetowej. Wskazał, że działania Gminy Suchy Las 
w raporcie zostały podzielone na kilka bloków jak na przykład infrastruktura, edukacja czy inwestycje 

i remonty. Raport zawiera zarówno informacje podstawowe, realizowane polityki, programy 
i strategie, informacje o działalności samorządu gminnego, podjętych uchwałach przez Radę 
i realizację tych uchwał, zadania własne, zlecone oraz element nieobligatoryjny, którym jest ogólna 
analiza porównawcza. Przedstawiciel Firmy Curulis rozpoczął od przedstawienia działalności Rady 
Gminy Suchy Las w 2021 roku. W kolejności rozpoczął omawianie realizowanych na terenie gminy 
polityk, programów i strategii. Wskazał, że na terenie Gminy Suchy Las obowiązują 23 dokumenty 
o charakterze strategicznym, które były realizowane w 2021 r. Wskazał, że najistotniejsze dziedziny, 
które interesują mieszkańców to między innymi karta dużej rodziny czy karta seniora, które zostały 
odpowiednio opisane w raporcie. W kolejności wskazano na syntezę zmian w Gminie dotyczących 
zagadnień demograficznych jak przyrost liczby mieszkańców w gminie czy liczba zameldowań 
i wymeldowań pobytu stałego. Następnie wskazano na podstawowe informacje budżetowe, które nie 
zastępują informacji o wykonaniu budżetu, są one kierowane do mieszkańców, dotyczą 
poszczególnych grup dochodów i wydatków, wskazują na konkretne dziedziny wydatkowania etc. 
Kolejna grupa informacji zawarta w raporcie dotyczy infrastruktury, wskazuje na podstawowe 

informacje tak by mieszkańcy mogli wyrobić sobie pogląd o skali przedsięwzięć, które realizowane są 
na terenie gminy. Przedstawiciel Firmy Curulis przeszedł do omawiania działu dotyczącego 
gospodarki odpadami, w którym można sprawdzić na przykład osiągane poziomy recykligu. 
W kolejności wskazał na mapę ze wskazaniem inwestycji i remontów realizowanych na terenie gminy 
co pozwala wyrobić sobie wśród mieszkańców pogląd jakie inwestycje były realizowane. Odrębnym, 
ważnym działem jest dział oświatowy od wskazania liczby uczniów w placówkach po wskaźniki 
i osiągane wyniki nauczania. Następnie przedstawiono sferę pomocy społecznej i ochrony zdrowia 
oraz działalność kulturalną. Przedstawiciel Firmy Curulis poinformował, że w wielu 
przedsięwzięciach by zilustrować podejmowane działania strona internetowa pozwala na dołączenie 
filmów, informacji z danych wydarzeń co uatrakcyjnia formę przekazu i dotarcia do mieszkańców. 
Wskazano również na czytelnictwo gminne, kulturę fizyczną i turystykę, porządek publiczny 
i bezpieczeństwo obywateli oraz przestrzeń publiczną w tym uchwalanie planów miejscowych 
i ochrona środowiska. Przedstawiciel Firmy Curulis wskazał, że w raporcie o stanie Gminy Suchy Las 
za rok 2021 są szczegółowo przedstawione realizowane zadania zlecone. Wskazał, że ważnym 
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elementem na terenie Gminy Suchy Las są działania jednostek pomocniczych oraz współpraca 
z organizacjami pozarządowymi. Przedstawił (w zarysie) ocenę Gminy Suchy Las. Wskazał, 
że porównań dokonuje się na podstawie gmin o podobnej pozycji na mapie funkcjonalno-

przestrzennej Polski. Poinformował, że Gmina Suchy Las jest w grupie gmin wiejskich z okolic 
dużych miast wojewódzkich zatem Gminę Suchy Las porównuje się w grupie  najsilniejszych 

jednostek, które funkcjonują w Polsce. Przedstawił również sposób odczytywania oceny 
porównawczej. Ocena ogólna Gminy Suchy Las za rok 2021 w większości dziedzinach jest 
pozytywna. 

 

W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 

R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
 

 

Ad. 4. Debata nad raportem o stanie Gminy (00:27:44*) 

  

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył debatę nad raportem o stanie 
Gminy za rok 2021. 

Radna J. Radzięda kierując pytanie do Wójta Gminy Suchy Las G. Wojtery spytała, dlaczego przyjął 
zarządzeniem raport o stanie gminy, który jest niezgodny z uchwałą Rady Gminy Suchy Las 
dotyczącą zawartości raportu. 
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera wskazał, że zarówno w jego ocenie jak i współpracujących 
z urzędem specjalistów, którzy opracowali raport, jest on przede wszystkim zgodny z ustawą ale 
i również jest zgodny z uchwałą Rady Gminy Suchy Las. Wójt stwierdził, że Radna J. Radzięda 
powinna sprecyzować, w którym miejscu raport jest niezgodny z uchwałą.  
Radna J. Radzięda poinformowała, że w 2021 roku Rada Gminny bardzo dokładnie określiła z jakich 
rozdziałów i w jakiej kolejności ma składać się raport. Wskazała, że przede wszystkim pomieszana 
jest zawartość poszczególnych rozdziałów oraz brakuje zestawienia dokumentów, które 
są przywoływane w raporcie.  
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera stwierdził, że nie dostrzega takich mankamentów w raporcie. 
Wójt poprosił p. Ryszarda Grobelnego o pomoc i ustosunkowanie się do zastrzeżeń Radnej 
J. Radziędy. 
Przedstawiciel Firmy Curulis R. Grobelny wskazał, że starali się uwzględnić wytyczne Rady 
wychodząc z założenia, że celem raportu jest takie przedstawienie wszystkich informacji 
mieszkańcom, które jest zgodne z wolą i ideą Rady. Wskazał, że ze względu na kwestie czysto 
metodologiczne być może kolejność czy poszczególne punkty nie są identyczne, natomiast dążyli 
do tego by wszystkie elementy treści, które wskazała Rada w uchwale były zawarte w raporcie. 
Wyraził nadzieje, że udało się wszelkie te informacje, które powinny być w raporcie zawrzeć. 
Podkreślił, że jeśli chodzi o idee i zakres treści dążyli do tego, by był ten zakres treści ujęty.  
Radna J. Radzięda wskazała, że raport jest obszerny, a wersja dokumentu w formacie pdf ma prawie 

200 stron. Spytała o zasadność publikowania w raporcie harmonogramu wynajmowania 
stowarzyszeniom hali GOS. Spytała czy nie jest to zabieg zapychania stron. Radna poruszyła kolejną 
kwestię na przykładzie Programu Rewitalizacji, o którym informacje w raporcie są z roku 2021. 
Spytała dlaczego informacje dotyczące na przykład rewitalizacji dotyczą lat 2019 lub lat przyszłych 
2023, 2025. Spytała dlaczego urząd lub firma, która realizowała raport nie wybrała danych istotnych 
a przekleiła wiele nieistotnych.  

Przedstawiciel Firmy Curulis R. Grobelny wskazał, że w raporcie mogą być elementy, które 
są dyskusyjne, natomiast ideą raportu jest to by mieszkaniec uzyskiwał pewne informacje. Dodał, 
że być może niektórych jest za dużo, gdyż nie można tego wykluczyć. Wskazał, że można się 
zastanowić czy informacje tak szerokie na przykład określające czas, w którym pewna organizacja 
wynajmowała sale są potrzebne. W przypadku rewitalizacji stwierdził, że tej kwestii broniłby bardziej, 
po to by mieszkaniec miał informacje zarówno o wykonanych zadaniach i czasem zamierzonych 

zadaniach w danym roku. Podkreślił, że ma to swój sens jeśli chodzi o cel raportu i zakres 
informacyjny. Przedstawiciel firmy poinformował, że podstawowym elementem jest kwestia 
przedstawienia raportu w postaci strony internetowej, a kwestia raportu w formacie pdf jest wtórna. 
Wskazał, że jest to tak naprawdę wydruk czy zrzut raportu w postaci strony internetowej, gdyż 
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w takiej metodologii tak się to wykonuje. Wskazał, że dążyli do tego by podstawą był raport w formie 

strony internetowej, więc w pierwszym przypadku może być tak, że informacji o korzystaniu przez 
stowarzyszenia z sali GOS jest za dużo lecz w drugim przypadku rewitalizacji w gminie wydaje się, 
że uzasadnienie do tego by przekazać informacje mieszkańcom występuje. Wskazał, że jeśli Rada 
Gminy uzna, że nie powinno być to tak zawarte to można to w przyszłości rozważyć. 
Radna J. Radzięda wskazała, że w uchwale odnośnie wytycznych do raportu gminy, którą podjęła 
Rada Gminy oraz w dyskusji towarzyszącej podjęciu tejże uchwały wyraźnie wskazywali i zapisali to 
w uchwale, że w ostatnim rozdziale powinny znaleźć się wszystkie dokumenty, o których wspomina 
się w raporcie. Podkreśliła, że zostało to wprowadzone właśnie po ty, by raport nie był zbyt obszerny 

i nie liczył 200 stron. Radna podkreśliła, że Rada oczekiwała, że najważniejsze informacje dotyczące 

roku w tym wypadku 2021 trafają do raportu, natomiast cała reszta informacji posiadać będzie 
odniesienie do dokumentów, które powinny być wymienione pod koniec. Radna wyraziła opinię, 
że wersja interaktywna raportu i wersja pdf powinny być identyczne. Podkreśliła, że nie może być 
takiej sytuacji, że mieszkaniec w raporcie na stornie internetowej znajdzie inne bądź mniej lub więcej 
informacji niż w wersji pdf. Radna spytała dlaczego w raporcie w wersji pdf nie ma wymienionego 
wykonawcy raportu, skąd pozyskano dane do części porównawczej oraz dlaczego nigdzie nie podano 
źródeł danych. Radna stwierdziła, że w raporcie zabrakło ustalenia czy informacje o wzrostach 

i spadkach będą podawane w procentach czy w punktach procentowych. Wskazała, 
że na poszczególnych stronach autor raportu raz posługuje się punktami procentowymi, a raz 
procentami co wprowadza w błąd lub w zakłopotanie czytającego. Dodała, że najczęściej czytelnik 
przyzwyczaja się do jednej formy prezentowania zmian w obszarze jednego dokumentu. Radna 
spytała czy jest to zamierzony efekt czy istnieje ryzyko, że jest to błąd. 
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera odnosząc się zarzutu Radnej J. Radziędy odnośnie 
nieaktualnych informacji w sprawach związanych z rewitalizacją Wójt zwrócił uwagę, że przyjęte 
przez Radę Gminy programy rewitalizacyjne są programami wieloletnimi i to że w raporcie pojawia 
się element w ramach kontynuacji projektu jest rzeczą naturalną. Wójt odnosząc się do wypowiedzi 
Radnej J. Radziędy stwierdził, że Radna wskazała, że w raporcie znajdują się informacje odnośnie 
programu rewitalizacji za rok 2019 ale nie dodała, że jest to program przyjęty na lata 2019-2024. Wójt 
poinformował, że spora część z przedsięwzięć rewitalizacyjnych realizowanych w 2021 roku była 
elementem kontynuacji programów przyjmowanych przez Radę Gminy na programy od 3 do 5 i do 6 
lat. Wójt Gminy Suchy Las wyraził opinię, że informacje w raporcie powinny się pojawić dla 
mieszkańca, który jest zainteresowany na jakim etapie jest realizacja programu przyjętego przez Radę 
Gminy za publiczne pieniądze. Wójt wskazał, że część odpowiedzi udzieli p. Ryszard Grobelny, a on 

chciałby zwrócić uwagę na rzecz ogólną. Wskazał, że zaprezentowany raport jest czwartym raportem, 
który jest przygotowywany przez Wójta Gminy, natomiast model raportu kształtują w dyskusji 
wspólnie z Radą Gminy. Wójt stwierdził, że zebrani w tym Wójt powinni być zadowoleni, 
że z każdym rokiem raport czy schemat na bazie, którego jest wspólnie tworzony jest udoskonalany. 
Wójt wyraził opinię, że tegoroczna prezentacja raportu o stanie gminy za rok 2021 jest bardzo 
wyraźnym dowodem na to, że są w progresie i te informacje są przyjmowane przez mieszkańców 
w sposób zrozumiały i pozytywny. Dodał, że w tym roku nie ma zgłoszeń ani informacji, 
by mieszkańcy chcieli o coś jeszcze dopytać czy wyjaśnić zatem zdaniem Wójta jest to dowód na 
czytelność raportu dla mieszkańców co jest kwestią najważniejszą.  
Przedstawiciel Firmy Curulis R. Grobelny wskazał, że źródłem danych są dane zaciągane z Banku 
Danych Lokalnych Głównego Urzędu Statystycznego albo z Ministerstwa Finansów. Odnośnie 
zapytania Radej J. Radziędy o przedstawianie danych w procentach lub w punktach procentowych 

wskazał, że różnice w zapisie dotyczą sytuacji gdy podana wartość bezwzględna spadła lub wzrosła to 
wskazuje się o jaki procent, a jeśli jest podana wartość względna w procentach i jej wartość spadła 
bądź wzrosła to podaje się o ile punktów procentowych. Przedstawiciel firmy Curulis stwierdził, 
że stosowali to konsekwentnie w raporcie, a jeśli nie to znaczyłoby to, że po stronie firmy wystąpił 
jakiś błąd, który być może się znalazł ale starali się konsekwentnie podawać procenty jeśli chodzi 
o wartości liczbowe a punkty procentowe jeśli chodzi o wartości procentowe.   
Radna A. Ankiewicz wyraziła opinię, że raport o stanie gminny za rok 2021 jest bardziej czytelny niż 
raport zeszłoroczny, który był bardziej obszerny, a mniej czytelny. Radna stwierdziła, że w przypadku 
kilku miejsc w raporcie zwróciłaby uwagę na to, że zaciągane są dane przez firmy zewnętrzne, które 
nieczęsto są zaciągane w danym opisywanym roku a w roku następnym i mogą się nie zgadzać. 
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Wskazała, że chodzi o kwestię nazwisk Radnych. Wskazała, by zwrócić na to uwagę w przyszłym 
raporcie.    

 

W związku z brakiem dalszych głosów w debacie Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
 

Ad. 5. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi wotum zaufania (00:42:10*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Z uwagi na brak głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zamknął 
dyskusję.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie podjęcia 
uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi wotum zaufania. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 12: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Rozwadowski R., Sztolcman T.,  
Przeciw – 1: Radzięda J., 
Wstrzymujących się – 1: Słowiński G. 

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/536/22. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak złożył Wójtowi Gminy Suchy Las gratulacje 

z przyznanego wotum zaufania.  

Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera podziękował Radnym za pozytywne głosowanie. Wójt 
ponownie podkreślił, że raport o stanie Gminy to zestaw informacji, które pokazują mieszkańcom 
wyniki wspólnej z Radą działalności samorządowej w trudnym roku jakim był rok 2021. Wójt złożył 
osobne podziękowania dla zespołu pracowników pod przywództwem Sekretarza Gminy Suchy Las M. 
Kołodziejczaka oraz dla spółki Curulis, która współpracując z urzędem sporządziła dokument, który 
został przez Radnych pozytywnie oceniony.  
 

W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
 

 

Ad. 6. Przedstawienie sprawozdania Wójta Gminy z wykonania budżetu za rok 2021 (00:44:29*) 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poprosił o zabranie głosu przez 
p. Małgorzatę Jankę pracownika Urzędu Gminy Suchy Las celem przedstawienia prezentacji 
z wykonania budżetu za rok 2021.  
Przed zabraniem głosu przez Urzędniczkę o głos poprosił Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera  
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera poinformował, że przez wiele lat wygłaszał krótki wstęp 
do przedstawianych przez Skarbnik Gminy informacji. Wskazał, że na obecnej sesji w zastępstwie 
za Skarbnik Gminy Suchy Las informacje przedstawia pani Małgorzata Janka. Wskazał, że zawsze 
informował Radnych, że otrzymali zestaw dokumentów, pełne sprawozdanie, które zostało również 
przesłane do Regionalnej Izby Obrachunkowej i nie spodziewał się, że przyjdzie taki rok, że nie 
będzie wygłaszał wstępu. Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera wskazał, że rok 2021 wymaga 
szczególnego wprowadzenia. Poinformował, że przy okazji raportu, który jest zestawem informacji 

nie chcieli w sposób nadzwyczajny pokazywać negatywnych efektów pandemii, ponieważ dla 
informacji nie ma to znaczenia jest ona o tyle gorsza ale pozostaje cyfrą. Natomiast w przypadku 
budżetu i realizacji planów finansowych, ekonomicznych gminy należy przypomnieć, że gmina miała 
do czynienia z syndromem TUR – okres działalności budżetowej, ekonomicznej samorządów zwany: 
tarcze, ulgi i reorganizacja. Wójt podkreślił, że musiało to wpłynąć na wyniki finansowe i realizację 
pierwotnych planów budżetowych co dotknęło Gminę Suchy Las. Wójt Gminy Suchy Las 
przypomniał zebranym, że w latach 2020-2021 gmina borykała się z różnymi negatywnymi 
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zjawiskami w obszarze gospodarczym. Wielu przedsiębiorców, którzy przez cały okres swojej 
działalności byli dobrymi płatnikami podatku dochodowego od osób prawnych, podatku 

od nieruchomości, podatku od środków transportowych nagle znaleźli się w bardzo trudnej sytuacji 
przez co korzystali z tarcz rządowych oraz z pomocy, którą gmina jako samorząd przygotowała. Wójt 
wskazał, że pomoc była solidna ale nie wpłynęła w znaczący sposób na wyniki finansowe. Wójt 
przypomniał, że informował Radnych o przewidywanej sytuacji jednak okazało się, że nie jest tak źle. 
Dodał, że Gmina również skorzystała z różnych form pomocy rządowych. Wójt podkreślił, że wyniki, 
które znajdują się w sprawozdaniu z wykonania budżetu za rok 2021 są tego potwierdzeniem. Wójt 
poinformował, że wymagało to również kilku odważnych decyzji ze strony Rady Gminy, 
kreatywności i wysiłku ze strony pracowników Urzędu, za co podziękował zebranym Radnym oraz 
pracownikom. Dodał, że wymagało to również informacji, które na bieżąco były przekazywane. Wójt 
stwierdził, że to wszystko wpłynęło na wynik pozytywny dobrego i prawidłowego wykonania budżetu 
ale również wykonania pod kątem pewnych założeń ogólnych, które pod koniec roku budżetowego 
2021 mogli zebrani korygować im plus co zdaniem Wójta jest dobrym osiągnięciem.   
 

Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka w imieniu Skarbnik Gminy Suchy Las 

M. Wojtaszewskiej przedstawiła sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy Suchy Las za rok 2021.  
Przedstawienie sprawozdania odbyło się w formie prezentacji multimedialnej.  
Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka wskazała, że omawiane sprawozdanie zostało 
przesłane miesiąc przed ustawowym terminem do Regionalnej Izby Obrachunkowej oraz do Radnych 

Gminy Suchy Las. W sprawozdaniu zostały przedstawione dochody oraz wydatki w tym szczegółowo 
opisano wydatki z podziałem na realizowane zadania. Wskazała, że dochody wykonano na poziomie 
101,46% a wydatki na poziomie 90,42%. Poziom wydatków był niższy niż 100%, ponieważ 
wyniknęło to z wydatków bieżących, które były wykonane na poziomie 93,41% planu. Wydatki 
majątkowe wykonano na poziomie 77,21% planu. Na koniec 2021 roku wypracowano dodatni wynik 

finansowy tj. nadwyżkę budżetową. Wskazała, że dochody gminny są stabilne i pozwalają 
na sfinansowanie planowanych wydatków. Filarem dochodów w 2021 roku były dochody własne 
na poziomie 68%, w których największy wkład miały dochody z podatków i opłat lokalnych 

na poziomie 47% oraz udziały w PIT i CIT na poziomie 45%. Największy udział w wykonaniu 
dochodów z podatków lokalnych miał podatek od nieruchomości, następnie podatki od środków 
transportowych. Znikomy udział miał podatek rolny i leśny łącznie. W latach 2019-2021 odnotowano 

wzrost udziału podatku od nieruchomości w dochodach gminy. Największy udział w opłatach 
lokalnych ma opłata za gospodarowanie odpadami. Wzrósł również udział w dochodach z tytułu 
ustalania opłat adiacenckich. Podatek od środków transportowych pokazuje tendencje wzrostową. 
Największy poziom dotacji i dochodów celowych Gmina uzyskała na realizację zadań w obszarze:  
1. rodzina – przede wszystkim był to asystent rodziny, 500+, świadczenia wychowawcze, rodzinne, 

fundusz alimentacyjne, 

2. oświata i wychowanie: dotacje na dzieci przedszkolne, 
3. pomoc społeczna: utrzymanie OPS, posiłki w szkołach, 
4. administracja publiczna: USC, ewidencja ludności. 

 

Gmina uzyskała dotacje i środki na inwestycje: 
1. Gospodarka komunalna i ochrona środowiska – finansowana przede wszystkim ze środków 

unijnych, 

2. w zakresie dróg publicznych gminnych w ramach działu Transport i łączność, 
3. budowy bieżni sportowej przy boisku przy Szkole Podstawowej nr 1 w Suchym Lesie – dotacja 

z Urzędu Marszałkowskiego, 

4. wykonania oraz wyposażenia ścieżki dydaktycznej w m. Biedrusko i Golęczewo.  

 

W 2021 roku nie zrealizowano dochodów z Unii Europejskiej dla poniższych zadań, które zostały 
zakończone i rozliczone, a płatności mają być wykonane w roku 2022: 
1. Realizacja węzłów przesiadkowych Golęczewo, Chludowo, 
2. Rozwój e-usług publicznych dla mieszkańców Gminy Suchy Las, 
3. Modernizacja historycznego budynku w Chludowie na cele społeczno-kulturalne. 
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Gmina otrzymała środki z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19, które zostały wykorzystane 

na zadania takie jak: 

1. Suchy Las – budowa sali gimnastycznej przy Szkole Podstawowej nr 2, 

2. Budowa kanalizacji sanitarnej wraz z drogami w Golęczewie i Zielątkowie oraz wymiana sieci 
wodociągowej w Golęczewie. 

 

Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka poinformowała, że w roku 2021 Gmina przeznaczyła 
najwięcej środków na oświatę i wychowanie, rodzinę, dofinansowanie z dotacji na zadania zlecone 
oraz na transport i drogi. Wydatki majątkowe wykonano w kwocie 28.694.832,32 zł co stanowiło 
77,21% planu. Wskazała, że w prezentacji widnieją przykładowe inwestycje, na które środki zostały 
wydatkowane. Są to między innymi: 
1. Budowa sali gimnastycznej przy Szkole Podstawowej nr 2 – Dofinansowanie z Rządowego 

Funduszu Inwestycji Lokalnych w wysokości 1.120.000,00 zł, 
2. Rozbudowa powiązań rowerowych ul. Szkółkarska i ul. Stefańskiego w Suchym Lesie – 

Dofinansowanie z Urzędu Marszałkowskiego w wysokości 1.466.702,34 zł, 
3. Rewitalizacja budynku dworca w Złotnikach – Dofinansowanie ze środków Unii Europejskiej 

w wysokości 369.845,29 zł, 
4. Modernizacja bieżni przy SP nr 1 – Dotacja z Urzędu Marszałkowskiego w wysokości 160.000,00 

zł, 
5. Budowa ścieżki rowerowej ul. Mosiężna. 
 

Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka poinformowała, że wydatki bieżące do dochodów 
wytworzyły nadwyżkę operacyjną. Wskazała, że od roku 2018 z każdym kolejnym rokiem nadwyżka 
jest coraz wyższa. Poinformowała, że wynik finansowy budżetu 2021 w tym relacja dochodów 
bieżących do wydatków bieżących była zgodna z art. 242 ustawy o finansach publicznych. Wskaźnik 
spłaty zobowiązań wyniósł 6,51%, przy maksymalnym dopuszczalnym wskaźniku spłaty 26,56% 
co wskazuje na spełnienie zapisów art. 243 ustawy o finansach publicznych. Ostatnią poruszoną 
kwestią był bilans jednostki budżetowej i samorządowego zakładu budżetowego, bilans z wykonania 
budżetu jednostki samorządu terytorialnego, zestawienie zmian w funduszu jednostki oraz rachunek 
zysków i strat w wariancie porównawczym.  
 

Omówiona prezentacja przez Pracownika Urzędu Gminy Suchy Las M. Jankę, stanowi załącznik 
nr 1 do protokołu. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak podziękował nieobecnej na sali Skarbnik 
Gminy Suchy Las M. Wojtaszewskiej oraz Pracownikowi Urzędu Gminy Suchy Las M. Jance 
za prelekcję i przedstawienie prezentacji. 

 

W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
 

 

Ad. 7. Przedstawienie sprawozdania finansowego Gminy Suchy Las za rok 2021 (01:00:25*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak spytał czy zebrani chcą zabrać głos 

w dyskusji. 

Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka poinformowała, że sprawozdanie finansowe Gminy 
Suchy Las za rok 2021 zostało przedstawione w prezentacji, która została omówiona w punkcie 6 
porządku obrad. 
 

W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
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Ad. 8. Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu 

z wykonania budżetu (01:00:56*)  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poprosił o zabranie głosu przez 
p. Małgorzatę Jankę pracownika Urzędu Gminy Suchy Las celem przedstawienia opinii Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu z wykonania budżetu. 
Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka poinformowała, że powyższa opinia Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Poznaniu jest dostępna na Biuletynie Informacji Publicznej Gminy Suchy Las 
pod linkiem: http://bip.suchylas.pl/90/opinie-rio/. 

Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka przedstawiła (w zarysie) uchwałę nr SO-

20/0954/158/2022 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 

26 kwietnia 2022 r. w sprawie wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Suchy 
Las za 2020 rok wraz z informacją o stanie mienia jednostki i objaśnieniami.  
„Uchwałą Nr SO-20/0954/158/2022 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Poznaniu z dnia 26 kwietnia 2022 r. w sprawie wyrażenia opinii o sprawozdaniu z wykonania 
budżetu Gminy Suchy Las za 2021 rok wraz z informacją o stanie mienia jednostki i objaśnieniami, 
sprawozdanie otrzymało opinię pozytywną z uwagą zawartą w pkt I.6.” 

 

Wskazana uwaga dotyczyła gospodarki odpadami komunalnymi, a odpowiedź na nią z wyjaśnieniami 
Radni otrzymali drogą mailową. 
 

Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka pokrótce przedstawiła (w zarysie) odpowiedź 
przesłaną do Rady Gminny na wskazaną przez Regionalną Izbę Obrachunkową uwagę. Odczytała: 
„Wyszczególnienie kosztów, o których mowa w art. 6 rozdziale ust. 2 – 2c ustawy z dnia 16 września 
1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, zgodnie z dyspozycją cytowanej ustawy całość 
pobranych opłat za gospodarowanie odpadami została przeznaczona na pokrycie kosztów wskazanych 
w ust. 2 pkt. 1 odbieranie, transport, zbieranie i unieszkodliwianie odpadów komunalnych w kwocie 
5.260.254,06 zł. Punkt 2. Utrzymanie punktów selektywnego zbierania odpadów komunalnych 
w kwocie 1.688.084,11 zł oraz wskazanych w ust. 2a wyposażenie nieruchomości w pojemniki i worki 

do zbierania odpadów komunalnych w kwocie 165.559,19 zł. Z uwagi na niedobór środków 
pochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w stosunku do realnych 
kosztów systemu została przez Radę Gminy podjęta uchwała nr XXXIX/447/21 z dnia 25 listopada 

2021 r. w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami komunalnymi z dochodów 
własnych niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 
W odpowiedzi na punkt 2aa punkty napraw i ponownego użycia produktów lub części produktów 
niebędących odpadami nie były tworzone i finansowane z opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi. W punkcie 2b usuwanie odpadów komunalnych z miejsc nieprzeznaczonych do ich 
składowania i magazynowania w rozumieniu ustawy z dnia 14 grudnia 2012 r. o odpadach nie było 
pokrywane z opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi. W kwestii punktu 2c nie wystąpiły 
środki niewykorzystane w poprzednim roku budżetowym pochodzące z opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi.” 

 

W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
 

Ad. 9. Przedstawienie informacji o stanie mienia Gminy Suchy Las (01:05:04*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poprosił o zabranie głosu przez 
p. Małgorzatę Jankę pracownika Urzędu Gminy Suchy Las celem przedstawienia informacji o stanie 

mienia Gminy Suchy Las. 

Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka przedstawiła (w zarysie) informację o stanie mienia 
Gminy Suchy Las. Poinformowała, że informacja ta znajduje się na Biuletynie Informacji Publicznej 
Gminy Suchy Las oraz została przesłana Radnym drogą elektroniczną.  
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Pracownik Urzędu Gminy Suchy Las M. Janka wskazała, że informacja o stanie mienia Gminy Suchy 
Las przedstawia stan mienia komunalnego na dzień 31 grudnia 2021 r. z rozróżnieniem na położenie 
oraz rodzaj mienia komunalnego. Wskazała, że wymienione są w niej zdarzenia mające wpływ na stan 
mienia i są to między innymi: 
− zawarte umowy cywilno – prawne (nabycie – zbycie gruntów), 
− wydane decyzje administracyjne dotyczące przejęcia majątku oraz podziału gruntów gminnych 

dokonane spec ustawą, 
− podziały geodezyjne. 
 

W kolejności przedstawiono wyszczególnienie gruntów stanowiących własność Gminy Suchy Las: 
− grunty oddane do użytkowania wieczystego użytkownikom wieczystym takim jak: Polski Związek 

Działkowców, osoby fizyczne, parafia oraz pozostałe. Gmina Suchy Las oddała łącznie 100,2097 
ha gruntów w użytkowanie wieczyste wg stanu na dzień 31 grudnia 2021 r. 

− grunty, na których ustanowiono służebności gruntowe – wg stanu na dzień 31 grudnia 2021 r. 
ustanowiono 7 służebności gruntowych, 

− grunty, na których ustanowiono prawa użytkowania – wg stanu na dzień 31 grudnia 2021 r. 

ustanowiono 1 prawo użytkowania, 
−  grunty oddane w trwały zarząd – wg stanu na dzień 31 grudnia 2021 r. w trwały zarząd oddano 

jednostkom organizacyjnym Gminy grunty o łącznej powierzchni 8,6442 ha. Są to następujące 
jednostki: 

− Szkoła podstawowa nr 2 im . Jana Pawła II, 
− Przedszkole w Suchym Lesie „Leśnych Ludków”, 
− Zespół Szkół im. O. Mariana Żelazka w Chludowie, 
− Zespół Szkół im. 7 Pułku Strzelców Konnych Wlkp. w Biedrusku,  
− Zespół Boisk przy Zespole Szkół im. 7 Pułku Strzelców Konnych Wlkp. w Biedrusku,  

− Przedszkole w Zespole Szkół im. 7 Pułku Strzelców Konnych Wlkp. w Biedrusku,  
− Szkoła Podstawowa nr 1 im. Wojciecha Bogusławskiego w Suchym Lesie, 
− Gminny Ośrodek Sportu w Suchym Lesie, 
− Przedszkole w Zespole Szkół im. O. Mariana Żelazka w Chludowie, 

− Ośrodek Pomocy Społecznej w Suchym Lesie. 
− grunty gminne oddane w dzierżawę, użyczenie, wynajem, najem. 
 

Następnie przedstawiono informacje na temat obiektów komunalnych stanowiącyh własność Gminy 
Suchy Las oraz przedstawiono podgrupy tychże budynków: 
− budynki mieszkalne – 8 mieszkań (Chludowo, Golęczewo, Suchy Las), 
− budynki, lokale niemieszkalne i inne (wiaty, magazynki, budynek po przedszkolu itp.), 

− Obiekty szkolne – 5 (Suchy Las, Chludowo, Golęczewo, Biedrusko), 
− Obiekty przedszkolne – 5, 

− Gminne biblioteki – 3, 

− Świetlice – 7,  

− Obiekty sportowe i rekreacyjne (basen, Skate Park, boiska, hala sportowa, siłownia, plac zabaw 
itp.), 

− Obiekty służby zdrowia – 1 (Chludowo), 

− Inne obiekty komunalne: 

− budynki użyteczności publicznej,  
− stacje uzdatniania wody,  

− przepompownie ścieków, 
− remizy OSP, 

− budowle i urządzenia. 
 

Przedstawienie informacji o stanie mienia Gminy Suchy Las odbyło się w formie prezentacji 
multimedialnej, która stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
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W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
 

Ad. 10. Przedstawienie stanowiska Komisji Rewizyjnej Rady Gminy (01:09:14*) 

 

Przewodnicy Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poprosił o zabranie głosu Przewodniczącą 
Komisji Rewizyjnej Radną I. Koźlicką.  
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Radna I. Koźlicka przedstawiła (w zarysie) stanowisko 
Komisji Rewizyjnej Rady Gminy. 

W dniu 3 czerwca 2022 r. Komisja Rewizyjna wystosowała wniosek do Przewodniczącego Rady 
Gminy Suchy Las w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Suchy Las za rok 2021. 
Komisja Rewizyjna działając na podstawie art. 18a ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie 
gminnym oraz art. 199 ust. 3 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych opiniuje 

pozytywnie wykonanie budżetu Gminy Suchy Las za rok 2021. Komisja Rewizyjna złożyła wniosek 
o udzielnie absolutorium Wójtowi Gminy Suchy Las za rok 2021. W załączniku do wniosku Komisja 
Rewizyjna przedstawiła swoje uzasadnienie. Wniosek Komisja Rewizyjna przyjęła w jawnym 
głosowaniu, jednomyślnie, zatem wszyscy członkowie Komisji w liczbie 5 osób byli za pozytywnym 
zaopiniowaniem wykonania budżetu.  
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Radna I. Koźlicka wskazała, że opinia, która stanowi 
załącznik do wniosku kierowanego do Przewodniczącego Rady Gminy Suchy Las w sprawie 

udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Suchy Las za rok 2021, została przesłana Radnym w formie 
mailowej z linkiem do odczytu dokumentu. Powyższa opinia liczy 50 stron co odzwierciedla w dużym 
stopniu stopień zaangażowana członków Komisji oraz rzetelne i szczegółowe rozpatrzenie 
i przeanalizowanie całego budżetu. Wskazano, że na wszystkie pytania członków Komisji zostały 
udzielone stosowne odpowiedzi, wyjaśnienia i uszczegółowienia, które stanowią treść i zawartość 
opinii.  

 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Radna I. Koźlicka przedstawiła (w zarysie) najważniejsze 
akapity opinii. Na podstawie art. 18 ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 

Komisja Rewizyjna opiniuje wykonanie budżetu za rok 2021. Komisja rozpatrywała sprawozdanie 
finansowe za rok 2021, sprawozdanie z wykonania budżetu oraz opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej wyrażoną w uchwale nr SO-20/0954/158/2022 z dnia 26 kwietnia 2022 r. W składzie 
orzekającym Regionalna Izba Obrachunkowa ustosunkowała się i zaopiniowała pozytywnie. 
Oceniając to sprawozdanie z wykonania budżetu Komisja przyjęła kryteria legalności, rzetelności, 
gospodarności, celowości oraz przestrzegania dyscypliny finansów publicznych. Uchwała w sprawie 
przyjęcia budżetu za rok 2021 z dnia 21 grudnia 2020 roku zmieniana była 33 razy. Podęto 11 uchwał 
Rady Gminy, które zostały przywołane w dokumencie Komisji Rewizyjnej z podaniem dat 
i numerów. Wykonano 22 zarządzenia Wójta Gminy Suchy Las. Zmiany w planie dochodów 
i wydatków dokonane zarządzeniami Wójta były zgodne z zapisami art. 188 ustawy o finansach 
publicznych. Wójt nie przekroczył uprawnień nadanych mu przez Radę Gminy uchwałą 
nr XXV/311/20 Rady Gminy Suchy Las z dnia 21 grudnia 2020 r. w sprawie uchwały budżetowej na 
rok 2021. W wyniku przeprowadzonej kontroli ustalono, że budżet Gminy Suchy Las za 2021 rok 
zamknął się nadwyżką w wysokości 15.043.718,84 zł przy planowanym deficycie w wysokości 
7.072.313,39 zł. Ustalono, ze dochody budżetu gminy wynosiły 197.153.484,16 zł co stanowi 
101,46% planu. Ustalono, ze wydatki budżetowe wynosiły 182.109.765,32 zł co stanowi 90,42% 
planu. W dalszej kolejności z analizy powyższych zapisów wynika, że wydatki bieżące były niższe 
od dochodów bieżących co jest zgodne z art. 242 ust. 2 ustawy o finansach publicznych. W toku 
kontroli Komisja ustaliła, że przychody Gmina zrealizowała w kwocie 38.950.319,14 zł w tym z tytułu 
kredytów, pożyczek i emisji papierów wartościowych przychody wynosiły 268.644,00 zł. Gmina 
Suchy Las na dzień 31 grudnia 2020 r. dysponowała wolnymi środkami w kwocie 35.425.950,03 zł. 
Komisja pozytywnie zaopiniowała informacje o stanie mienia komunalnego na dzień 31 grudnia 2021 
r. Komisja przeanalizowała dochody i wydatki z tytułu wykonywania praw własności i innych praw 
majątkowych. Zapoznała się ze strukturą użyczeń i dzierżaw. Analizie poddano listę obiektów 
komunalnych i ich wartość na dzień 31 grudnia 2021 roku. Komisja pozytywnie oceniła sprawozdanie 

finansowe za rok 2021. Przeanalizowała opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej, sprawozdanie 
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finansowe oraz sprawozdanie z wykonania budżetu. Niniejsza opina wynika również 
z przeprowadzonych czynność kontrolnych w zakresie efektywności wydatkowania środków 

publicznych. Przeprowadzono między innymi czynności kontrolne w spółce gminnej GCI, 
przeanalizowano audyt wewnętrzny w spółce GCI oraz przeprowadzono czynności komorne w Straży 
Gminnej. W związku z powyższym Komisja Rewizyjna Rady Gminy Suchy Las pozytywnie opiniuje 

wykonanie budżetu i wnioskuje o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Suchy Las za rok 2021. 
 

W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
 

Ad. 11. Przedstawienie  opinii  Regionalnej  Izby Obrachunkowej w Poznaniu na temat wniosku 

Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy (01:17:53*) 
 

Przewodnicy Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poprosił o zabranie głosu Przewodniczącą 
Komisji Rewizyjnej Radną I. Koźlicką.  
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Radna I. Koźlicka przedstawiła (w zarysie) opinię 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu na temat wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie 

udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy. Przewodnicząca poinformowała, że uchwała nr SO-

20/0955/209/2022 została podjęta przez Regionalną Izbę Obrachunkową w dniu 13 czerwca 2022 r. 
Skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu wyznaczony zarządzeniem nr 8/2022 
Prezesa Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 1 kwietnia 2022 r. w osobach: 

Przewodniczący – Michał Suchanek, Członkowie – Karol Chyra i Aldona Pruska, działając 
na podstawie art. 13 pkt 8 art. 19 ust. 2 ustawy z dnia 7 października 1992 r. o Regionalnych Izbach 

Obrachunkowych wyraża o przedłożonym przez Przewodniczącego Rady Gminy Suchy Las wniosku 

Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Suchy Las o udzielenie Wójtowi Gminy Suchy Las absolutorium 

z tytułu wykonania budżetu za rok 2021 następującą opinię. Przy piśmie z dnia 3 czerwca 2022 r., 

doręczonym tutejszej Izbie 3 czerwca 2022 r. Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las przesłał 
wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Suchy Las za rok 

2021 sporządzony 3 czerwca 2022 r. w raz z załącznikiem w postaci opinii Komisji Rewizyjnej 

Gminy Suchy Las o wykonaniu budżetu Gminy Suchy Las za rok 2021. Z uzasadnienia opinii wynika, 

że przedmiotem badania, stanowiącym podstawę do wydania opinii były sprawozdanie finansowe 

za rok 2021, sprawozdanie Wójta Gminy z wykonania budżetu Gminy Suchy Las za rok 2021, 

informacja o stanie mienia gminnego. Komisja Rewizyjna zapoznała się także z opinią Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Poznaniu o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Suchy Las za rok 2021 

wraz z informacją i stanie mienia jednostki z objaśnieniami. Komisja Rewizyjna zrealizowała zatem 
dyspozycję wynikającą z art. 270 ust. 2 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych. 

Z uzasadnienia wniosku wynika, że Komisja Rewizyjna podczas badania sprawozdania z wykonania 

budżetu za rok 2021 kierowała się kryteriami legalności, rzetelności, gospodarności i celowości.  
Sprawozdanie badano również w zakresie przestrzegania dyscypliny finansów publicznych. Komisja 

Rewizyjna przeanalizowała niektóre pozycje budżetowe z zakresu dochodów, których poziom 
wykonania był relatywnie niski oraz wydatki majątkowe, które nie zostały wykonane lub zostały 
wykonane częściowo, a także wydatki bieżące w zakresie zakupu usług remontowych. W tym zakresie 

zostały złożone wyjaśnienia, których treść zawarto w opinii. Z opinii Komisji Rewizyjnej wynika, 

że przeanalizowano między innymi strukturę zakupów, materiałów i wyposażenia dla Straży Gminnej, 
rozdysponowanie rezerwy na zarządzanie kryzysowe, zakup usług w ramach rozdziału 80101, 80104 
80195, wydatki poniesione w ramach gospodarki komunalnej i ochrony środowiska. Z przedłożonej 
opinii wynika, że Komisja Rewizyjna pozyskała informacje o kosztach (wraz z objaśnieniami), 
o których mowa w art. 6r ust. 2-2c ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości 
i porządku w gminach. Jak wynika z treści opinii przeprowadzono kontrolę w zakresie efektywności 
wydatkowania środków publicznych – przeprowadzono czynności kontrolne w Straży Gminnej oraz 

spółce gminnej GCI. Przeanalizowano również wyniki audytu wewnętrznego. W konkluzji dokonanej 

oceny Komisja Rewizyjna, biorąc pod uwagę powyższe, pozytywnie oceniła wykonanie budżetu 
i postanowiła zawnioskować o udzielenie Wójtowi Gminy Suchy Las absolutorium za rok 2021. 

Uchwała w sprawie wniosku o udzielenie absolutorium została podjęta jednogłośnie w głosowaniu 

jawnym – 5 głosów „za” przy 5 osobowym składzie Komisji Rewizyjnej. Mając powyższe na uwadze, 
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skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu wyraża opinię, że wniosek Komisji 

Rewizyjnej Rady Gminy Suchy Las o udzielnie absolutorium Wójtowi Gminy Suchy Las z tytułu 
wykonania budżetu za rok 2021, został podjęty zgodnie z wymogami prawa i jest uzasadniony. Podpis 
Przewodniczącego składu orzekającego Pan Michał Suchanek. 
 

W związku z brakiem dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las 
R. Banaszak zamknął dyskusję nad punktem porządku obrad. 
 

 

Ad. 12. Dyskusja (01:23:30*) 

 

Radny M. Przybylski poinformował zebranych, że będzie głosował za udzieleniem absolutorium 
Wójtowi z tego względu, że faktycznie był to drugi budżet covidowy. Radny wskazał, że zwłaszcza 
pierwsze półrocze roku 2021 było szczególnie trudne, ponieważ trzeba było zmierzyć się 
z przeciwnościami roku poprzedniego w warunkach pewnej niewiadomej roku bieżącego czyli 2021. 
Radny wskazał, że niemniej należy wskazać, że nie wszystko można covidem wyjaśnić. Radny 
wyraził opinię, że trudno pochwalić wykonanie zadań majątkowych na poziomie około 70%. 
Przypomniał, że jest to tradycją, że faktycznie na tym poziomie zadania te są wykonywane w  Gminie 
Suchy Las w przeciwieństwie do gmin ościennych chociażby Rokietnicy czy Tarnowa Podgórnego, 
gdzie wskaźniki są dużo wyższe, o czym wielokrotnie wspominał przy innych posiedzeniach 
absolutoryjnych. Radny M. Przybylski odniósł się do wypowiedzi Przewodniczącej Komisji 
Rewizyjnej Radnej I. Koźlickiej o skandalicznej choć finansowo mało istotniej transakcji dotyczącej 
sprzedaży samochodu Straży Gminnej. Dodał, że sprawa jest w tej chwili przedmiotem 
zainteresowania Komisji Rewizyjnej i nie tylko. Radny stwierdził, że nie wie czy ta sprawa może mieć 
coś wspólnego z covidem, chyba że główni kontrahenci działali w warunkach mgły covidowej, 
bo w sposób racjonalny transakcji wyjaśnić nie można. 
Radna J. Pągowska złożyła na ręce Pani Małgorzaty Janki podziękowania za przygotowanie przez 
Wydział Finansowy sprawozdania z wykonania budżetu, które w opinii członków Komisji Rewizyjnej 
było bardzo czytelne. Wskazała, że co roku Skarbnik Gminy i cały jej team pracowników Wydziału 
Finansowego wiedząc już na jakie zagadnienia wskazane w latach poprzednich zwracała uwagę 
Komisja Rewizyjna oraz które poruszała i pomimo nowych corocznych pytań Komisji Rewizyjnej, 
stara się odzwierciedlić dane sprawy w kolejnym sprawozdaniu z wykonania budżetu. Radna 
J. Pągowska jeszcze raz podziękowała całemu Wydziałowi Finansowemu za bardzo dobre 
przygotowanie sprawozdania, informacji o stanie mienia, informacji dotyczących Wieloletniej 
Prognozy Finansowej. Radna J. Pągowska odniosła się do nadwyżki operacyjnej wskazując, że można 
by powiedzieć, że w trudnych czasach jest faktycznie imponująca, natomiast nie można nie zwrócić 
uwagi na wydatki i w jaki sposób zostały zrealizowane. Podkreśliła, że wydatki majątkowe nie zostały 
zrealizowane w około 77% z planowanych na dzień 31 grudnia 2021 r. 37.162.475,00 zł zostały 
zrealizowane na poziomie 28.694.832,00 zł. Wskazała, że około 10.000.000 zł nieudało się wydać 

i zrealizować w wydatkach majątkowych. Radna zgodziła się z przedmówcą Radnym M. Przybylskim, 
że był to drugi rok covidowy, który spowodował obstrukcyjne działanie innych urzędów, z którymi 
Gmina współpracuje, w których gminy starają się o różne pozwolenia, zgody, które działają jak 
„zamknięte twierdze”. Radna J. Pągowska wyraziła nadzieje, że od roku 2022 „twierdze” otworzą się 
na współpracujące gminy i na ludzi.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zamknął 
dyskusję. 
 

 

Ad. 13. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego i sprawozdania 

z wykonania budżetu (01:29:10*) 
 

Z uwagi na brak głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził 
głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

i sprawozdania z wykonania budżetu. 
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Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński 
G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/537/22. 
 

Ad. 14. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy (01:30:09*) 

 

Następnie Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził głosowanie w sprawie 
podjęcia uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 12: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Rozwadowski R., Sztolcman T.,  
Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 2: Radzięda J., Słowiński G. 
Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/538/22, tym samym absolutorium Wójtowi Gminy 
Suchy Las zostało udzielone.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak pogratulował Wójtowi Gminy Suchy Las 
G. Wojterze uzyskania absolutorium za rok 2021 oraz wszystkim pracownikom Urzędu, którzy się 
do tego sukcesu przyczynili.  

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak wraz z Wiceprzewodniczącym Rady Gminy 
Suchy Las T. Sztolcmanem wręczyli Wójtowi Gminy Suchy Las G. Wojterze kwiaty.  

 

Następnie Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził 10 minut przerwy 
w obradach. 

 

PRZERWA (01:32:19*) 

 

Ad. 15. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 2022 
(01:53:26*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 
Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radnej J. Pągowskiej w celu przedstawienie opinii 
Komisji na temat projektu uchwały.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała, że Komisja pozytywnie jednomyślnie zaopiniowała projekt uchwały. Przewodnicząca  
Komisji wskazała, że wszystko zostało opracowane i omówione na posiedzeniu Komisji.  

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Z uwagi na brak głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził 
głosowanie w sprawie podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwały budżetowej na rok 
2022. Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 
Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/539/22. 
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Ad. 16. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmian  Wieloletniej   Prognozy  Finansowej  Gminy   
Suchy  Las  na  lata 2022-2035 (01:5:24*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 
Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radnej J. Pągowskiej w celu przedstawienie opinii 
Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała, że Komisja jednomyślnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Z uwagi na brak głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził 
głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w  sprawie  zmian  Wieloletniej   Prognozy  Finansowej  

Gminy Suchy  Las  na  lata 2022-2035.  

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   

W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 
Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/540/22. 

 

 

Ad. 17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XLVI/530/22 w sprawie utworzenia jednostki 
budżetowej Centrum Usług Wspólnych z siedzibą w Suchym Lesie oraz nadania jej statutu 

(01:56:56*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak wskazał, że na wstępie poprosi 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych o przedstawienie opinii 
Komisji na temat projektu uchwały, a następnie głos zostanie przekazany Wójtowi Gminy celem 
złożenia autopoprawki do projektu uchwały.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Radnej J. Radziędzie w celu przedstawienie opinii 

Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Radna J. Radzięda 
poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały zmieniającej poprzednią 
uchwałę. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak spytał czy Komisja Oświaty, Kultury, Sportu 
i Spraw Społecznych opiniowała projekt uchwały uwzględniający autopoprawkę. Wskazał, że Radni 
drogą mailową zostali poinformowani o zmianie. 
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera poinformował, że proponowana zmiana w projekcie uchwały 
wynika wprost z uzasadnienia, które wskazuje na wprowadzenie od dnia 1 stycznia 2023 r. pełnej 
obsługi księgowo-kadrowo-płacowej poprzez wprowadzenie usług na rzecz jednostek organizacyjnych 
w zakresie kadr. Termin wprowadzenia zmian wynika ze specyfiki układu kadrowego w szkołach, 
której nie chcą obecnie zmieniać. Będzie to podlegało pod dyrektorów tych jednostek natomiast 
od 1 stycznia 2023 r. chcą mieć również w formie usług pełne władztwo w tym zakresie nad polityką 
kadrową w szkołach.  

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził głosowanie za wprowadzeniem 

autopoprawki Wójta Gminy Suchy Las do porządku obrad. 

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
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Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 
Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Autopoprawka została przyjęta. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Radna J. Pągowska wskazała, że na posiedzeniu Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju 
Gospodarczego przed sesją majową i przed przyjęciem uchwały nr XLVI/530/22 w sprawie 

utworzenia jednostki budżetowej Centrum Usług Wspólnych z siedzibą w Suchym Lesie oraz nadania 
jej statutu prowadzono rozmowy o tym, by włączyć do obsługi CUW Zespół Szkół w Biedrusku. 
Radna spytała o przyczynę wprowadzenia do uchwały zmieniającej powyższą uchwałę Zespołu Szkół 
w Biedrusku.  

Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera wskazał, że projekt ogólnie dotyczący w trybie pilnym 
utworzenia Centrum Usług Wspólnych był projektem dynamicznie wprowadzanym i absolutnie nie 
ma pretensji do Dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Biedrusku, że poprosiła w pierwszej 
fazie o wyłączenie Zespołu z Biedruska. Wójt wskazał, że odbyło się spotkanie, które jak zakłada 
zobrazowało Pani Dyrektor z Biedruska korzyści, które płynom z korzystania z CUW. W trakcie 

rozmowy z Panią Dyrektor szkoły zostało postawione pytanie czy Biedrusko mogłoby jednak być 
uwzględnione w tym etapie. Wójt wskazał, że nie widział i nie widzi przeszkód, by wprowadzić 
Zespół Szkół do puli jednostek, które będą obsługiwane przez CUW, jeśli jest taka wola dyrekcji 
szkoły. Wójt dodał, że element troski o pracownika jest nie bez znaczenia ze strony Dyrektor. 
Proponowany w tej chwili kandydat na dyrektora CUW w trybie awansu wewnętrznego uwzględnił 
osoby pracujące w Biedrusku, które zajmują się księgowością, płacami, kadrami i to zdaniem Wójta 
na pewno też wpłynęło na zmniejszenie obaw i decyzje, by Biedrusko zostało uwzględnione.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak odnosząc się do wypowiedzi Wójta Gminy 
poinformował o przeprowadzonej rozmowie z Panią Dyrektor oraz pracownikami Zespołu Szkół. 
Wskazał, że mają oni obawy pod tym kątem czy zasłużeni wieloletni pracownicy ze szkoły, w której 
nigdy nie było problemów pod kontem płacowym i księgowości, nie stracą miejsca pracy i czy nie 
będą musieli dojeżdżać z Biedruska do Suchego Lasu. Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, 
że te wątpliwości i pytania się pojawiają ale rozumie, że Wójt na pytani odpowiedział. 
Przewodniczący Rady wyraził nadzieje, że pracownicy miejsca pracy nie stracą, a może wystąpić 
sytuacja, że będą musieli dojeżdżać do nowego miejsca pracy. 
Radny J. Dudkiewicz wskazał, że na posiedzeniu Komisji podczas dyskusji na temat CUW Wójt 
Gminy wspomniał, że sprawy kadrowe mają zostać przy szkołach, bo to będzie zbyt skomplikowana 
sytuacja, by to wszytko w tej chwili wprowadzać. Radny spytał co się od tego momentu zmieniło 
i z czego wynika przesunięcie momentu obowiązywania uchwały.  
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera wskazał, że CUW przejmie od 1 stycznia 2023 r. tylko sprawy 

kadrowe. Wskazał, że nie chciałby na obecną chwile pokazywać schematu wstępnie zaakceptowanego 
przez odpowiedzialną za CUW Skarbnik Gminy oraz Dyrektora CUW. Sprawy kadrowe często 
wiązane są z kwestiami płacowymi i okazało się w trakcie analiz kandydatów do pracy w CUW, 
że część obowiązków płacowca będzie związana z możliwością świadczenia na przykład w części 
przez kadrowca i odwrotnie. Podkreślił, że nie mówi o połowie etatu. Wójt stwierdził, że jeśli istnieje 
możliwość optymalizacji wykonywania pracy, świadczenia usługi przez osobę, która zna się 
doskonalone na płacach i jednocześnie prowadziła kadry to przejęcie kadr od 1 stycznia 2023 r. jest 
jak najbardziej zasadne. Wójt wskazał, że niektóre procesy czy to z awansem zawodowym czy 

rozliczeniem kadrowym, świadczeniowym pracowników, nauczycieli wymagają dłuższego czasu 
i wprowadzenie tego w tej chwili jest niemożliwe. Wójt stwierdził, że te osoby pomimo tego, że będą 
zatrudnione w CUW i jednocześnie przez okres 4 miesięcy będą pracowały przy dyrektorze jako 
kadrowe po to by rozliczyć i przygotować przejście spraw kadrowych do CUW. Wójt zapewnił, 
że cały proces jest dobrze przemyślany i przygotowany. Na pewno zostanie przeprowadzony bez 
szkody dla nauczycieli, pracowników. Wójt dodał, że tylko i wyłącznie fakt, że dwie osoby, które 
w CUW będą zajmowały się płacami są dobrymi kadrowcami, nie chcą tego zostawiać w dwóch 
miejscach, a chcą to połączyć i wykorzystać w ramach CUW.  
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Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak wskazał, że przy wcześniejszym projekcie 
uchwały odnośnie powołania Centrum Usług Wspólnych rozmawiali o utworzeniu 6 etatów: główny 
księgowy, kierownik, 2 płacowe i 2 księgowe. Przewodniczący spytał czy od 1 stycznia 2023 r. 
rozrośnie się struktura CUW czy pozostanie w strukturze 6 osobowej.  

Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera wskazał, że w przypadku księgowości i płac rozmawiali 
o 6 pracownikach plus Dyrektorze CUW. Stwierdził, że nie odpowie precyzyjnie na to pytanie. Wójt 
poinformował, że czym innym są etaty a pracownicy. Wójt poinformował, że ilość etatów, które 
dedykowane były sprawom kadrowym w jednostkach organizacyjnych zostanie zmniejszona. Dodał, 
że taki był cel, by było to w jednym miejscu, pod jednym, oprogramowaniem i optymalizowane.  
Radny J. Dudkiewicz spytał czy docelowo za jakiś czas kadrowcy nie będą już funkcjonować 
w szkołach, jednostkach a wszystko przejdzie w zmniejszonej liczbie etatów na CUW. 
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera poinformował, że od dnia 1 stycznia 2023 r. w szkołach będą 
funkcjonowały dyrekcje i sekretariaty. Wszystkie pozostałe elementy finansowe i kadrowe zostaną 
przeniesione do CUW.  

 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę nr XLVI/530/22 w sprawie 
utworzenia jednostki budżetowej Centrum Usług Wspólnych z siedzibą w Suchym Lesie oraz nadania 

jej statutu z przyjętą autopoprawką. 
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 13: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Łączkowski K., 
Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., Sztolcman 

T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 1: Koźlicka I., 
Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/541/22. 

 

Ad. 18. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody na zawarcie umowy najmu części 
działki gruntu nr 602/22 w obrębie Suchy Las (02:10:53*) 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 

Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radnej J. Pągowskiej w celu przedstawienie opinii 
Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała, że Komisja jednomyślnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Przewodnicząca 
wskazała, że w projekcie uchwały wskazany okres, na który ma być zawarta umowa został określony 
do jednego roku. Natomiast wiedząc, że Zarząd Osiedla Suchy Las na czele z Radnym 
R. Rozwadowskim planuje zorganizować wybieg dla psów po wcześniejszych ustaleniach z Wójtem, 
Komisja ustaliła, że prawdopodobnie umowa zostanie zawarta do 30 października br.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Z uwagi na brak głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził 
głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w  sprawie  wyrażenia  zgody na zawarcie umowy najmu 
części działki gruntu nr 602/22 w obrębie Suchy Las.  

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 
Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/542/22. 
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Ad. 19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy części 
działki gruntu nr 3/47 w obrębie Złotkowo (02:12:48*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 
Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radnej J. Pągowskiej w celu przedstawienie opinii 
Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała, że Komisja jednomyślnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Z uwagi na brak głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził 
głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy 
części działki gruntu nr 3/47 w obrębie Złotkowo.  

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 
Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/543/22. 

 

Ad. 20. Podjęcie uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz stawki opłaty (02:13:58*) 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącemu Komisji 

Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych Radnemu M. Bajerowi w celu 

przedstawienie opinii Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych 
Radny M. Bajer poinformował, że Komisja dyskutowała nad projektem uchwały ale nie podjęła 
konkretnej decyzji na temat wysokości opłaty.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 
Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radnej J. Pągowskiej w celu przedstawienie opinii 
Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała, że Komisja nie opiniowała projektu uchwały, gdyż uznała, że na sesji wywiąże się 
dyskusja ponadto stwierdzono, że większość Radnych być może będzie potrzebowała więcej 
informacji w celu podjęcia decyzji. Przewodnicząca Komisji wskazała, że na sali jest obecny 
przedstawiciel zarządu spółki ZGK M. Świerkowski, który w razie dodatkowych pytań będzie 
w stanie udzielić odpowiedzi.   
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Podkreślił, że głównym tematem zapalnym jest kwestia ustalenia wysokości opłaty, która 
zadowoliłaby mieszkańców oraz jakiś czas na pewno mogłaby funkcjonować i obowiązywać. 
Wskazał, że w projekcie uchwały jest podana kwota 36 zł. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las T. Sztolcman złożył wniosek o wpisanie w §3 
zamiast stawki 36 zł stawkę w wysokości 33 zł oraz w §4 zamiast stawki 144 zł stawkę w wysokości 
132 zł, jako 4 krotność kwoty 33 zł. Wskazał, że Komisje nie opiniowały konkretnych stawek 
natomiast po Komisjach odbyły się konsultacje większości Radnych, przewodniczących klubów, 
w ramach których doszli do konsensusu. Wiceprzewodniczący Rady zaproponował przyjęcie 
zaproponowanych stawek.  

Radny M. Przybylski wskazał, że ceny ryczałtowe, z którymi muszą się zmierzyć mieszkańcy rosną 
bez względu na to czy jest covid czy go nie ma, czy paliwo jest po 5 zł czy po 8 zł i będą rosły nadal. 
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Radny wspomniał swoją wypowiedź z posiedzenia Komisji, że wadliwy jest system i nie zależy to ani 
od Wójta, ani od ZGK ani od Radnych, gdyż funkcjonują w wielopoziomowym systemie 
monopolistycznym znanym z PRL i póki do tego systemu nie tchnie się ducha wolnorynkowego 
to będzie jak do tej pory. Radny wskazał, że nic się w tym względzie nie zmieni, opłaty będą cały czas 
rosły. Dodał, że na posiedzeniu Komisji otrzymali informacje, że w tej chwili występuje problem 
z plastikowymi pojemnikami na śmieci albo ich nie ma albo są bardzo drogie. Sytuacja taka stworzyła 
się dlatego, że nie ma wsadu plastiku do tego, by te pojemniki wyprodukować. Firmy które mają ten 
plastik odbierać, nie chcą tego robić, ponieważ twierdzą, że tego nie potrzebują, a co więcej każą sobie 
za ten plastik płacić, zatem mieszkańcy ponoszą dodatkowo opłaty. Radny wskazał, że układ jest taki, 
że nie ma żadnego elementu wolnorynkowego, ponieważ mieszkańcy muszą wybrać gminę, która się 
odpadami zajmuje, gmina wybiera spośród różnych kontrahentów zawsze jednego, czyli ZGK a ZGK 
wybiera tylko jedną spalarnie, by przekazywać zmieszane śmieci. Radny wyraził opinie, że wydaje 
się, że kiedyś powstanie społeczny bunt przeciwko podwyżkom zwłaszcza w mniej zamożnych 
gminach i być może będzie nadzieja, że ten system się ziemni. Radny wskazał, że w jego przekonaniu 
system jest gorszy niż ten funkcjonujący do 2011 roku.  
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las T. Sztolcman wyraził nadzieje, że zaproponowane 
stawki przetrwają 2 lata jak poprzednio uchwalone stawki. Wskazał z czego wywodzi swoje 
optymistyczne założenie. Poinformował, że procedowany jest projekt ustawy odpadowej, związany 
z segregacją i zbiórkom opakowań co spowoduje, że będzie mniej odpadów, za które trzeba będzie 
płacić przy dostawie, jak koszty paliwa czy koszty plastiku i jego skupu przez wyspecjalizowane 
firmy. Podczas obrad komisji Pan Świerkowski przedstawił wiele pomysłów zmierzających do tego, 
by ograniczyć koszty funkcjonowania systemu, by spółka poczyniła pewnego rodzaju inwestycje, być 
może o nich zbyt wcześnie w tej chwili ale takie działania spółka ma w planie. W związku z tym 
optymistycznie patrząc niekoniecznie w najbliższych miesiącach czy latach muszą stawkę podnosić.  
Radna J. Pągowska przytoczyła ze sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2021 akapit dotyczący 
dochodów i wydatków za system gospodarowania odpadami – dochody w kwocie 5.342.867,61 zł, 
wydatki 7.312.477,94 zł, system niezbilansowany na kwotę 1.969.610,33 zł. Radna wskazała, 
że śmieci były, są i będą drogie. Przeczytała kilka przykładów wysokości opłat w różnych gminach 
przedstawianych przez Pana Świerkowskiego na posiedzeniu Komisji: Wieleń, Drawsko i Krzyż 
Wielkopolski – 36 zł stawka od marca 2022; Puszczykowo, Komorniki, Stęszew, Szamotuły, Buk, 
Dopiewo – 35 zł; Wągrowiec – 34 zł; Luboń, Leszno – 33 zł. Radna wskazała, że nikt nie lubi 
podwyżek i nie ma dobrego momentu na podwyżki. Radna poinformowała o przekazanej przez Pana 
Świerkowskiego wstępnej wartości brutto różnych kosztów, które ponosi spółka w tym kosztów 
paliwa. Wskazała, że spółka przyjęła kwotę 10 zł/L paliwa, przez co już będzie brakować spółce 
prawie 500.000,00 zł na samo paliwo. Koszt worków na zbiórkę odpadów selektywnych, których ilość 
należy liczyć w setkach tysięcy wzrósł z 34 gr za worek w 2021 r. do 44 gr za worek w 2022 r. Radna 
stwierdziła, że zliczenie wszystkich kosztów wraz z wywozem odpadów niebezpiecznych, 
gabarytowych i bio spowoduje, że trudno będzie znaleźć złoty środek, by system się bilansował. 
Radna odnosząc się do wypowiedzi Wiceprzewodniczącego Rady Gminy dodała, że spółka ma 
różnego rodzaju plany inwestycyjne, rozwiązania przyszłościowe aby jak najbardziej obniżać koszty 
dla mieszkańców. Dodała, że stara się bardziej pozytywnie patrzeć na system, gdyż może w końcu uda 
się doprowadzić do takiego stanu chociażby budową bio kompostowni, która pozwoli znaczne obniżyć 
koszty.  

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak podziękował za cenne informacje, również 
dla mieszkańców, którzy muszą sobie zdawać sprawę, że nawet zaproponowana stawka 33 zł w żaden 
sposób nie pokryje i nie zbilansuje budżetu. Dodał, że w dalszym ciągu będzie obowiązywać dopłata. 
Radny J. Dudkiewicz poinformował, że od momentu rozmów prowadzonych na Komisji 
skonfrontował to z wynikami działań regulacji stawek na Dolnym Śląsku i w zielonogórskim. Radny 
wyraził opinię, że podawane przykłady przez p. Świerkowskiego na posiedzeniu Komisji też nie 
pokazują, by wyższe stawki innych gmin jak na przykład 35 zł w gminie Buk bilansowały system 
w 100%, gdyż tak nie jest. Radny wskazał, że większość gmin, w których rozmawiał również 
z wójtami i burmistrzami mają zamiar podnieść stawki z 22 zł na 28 zł i mają świadomość, że nie są 
wstanie zbilansować do 0 zł. Radny wyraził opinię, że w zasadzie żadna gmina, w której dociekał jak 
wygląda system nie bilansuje kosztów i wydatków na 100 %. Radny zgodził się z Radnym 
M. Przybylskim, że nie są w stanie zmienić tego systemu, który jest monopolistyczny. Radny 
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stwierdził, że Rada dyskutuje o tym jak dalece są w stanie jako relatywnie bogata gmina dopomóc 
mieszkańcom i czy mieszkańcy to zrozumieją i zaakceptują. Wskazał, że podwyżka z 25 zł na 33 zł 
i tak jest duża i jest to trudna dyskusja.  

Radna J. Radzięda przypomniała zebranym radnym, że w kwestiach odpadowych w Polce jest jeden 
ekspert absolutny mecenas Kiełbus, który wielokrotnie na szkoleniach przestrzegał przed 
porównywaniem stawek w gminach. Radna wskazała, że Rada nie ma pojęcia ile gminy dopłacają, jak 
mają zorganizowany system odbioru i zagospodarowania odpadów. Z jednej strony można pokazać 
samorządy, które mają wyższe stawki, a z drugiej strony takie, które maja zdecydowanie niższe co nie 
wskazuje na to, że nie dopłacają i że Gmina Suchy Las ustala za wysoką albo za niską stawkę. 
Odnosząc się do propozycji stawki wspólnie wypracowanej przez większość Radnych zgodziła się 
z Radym J. Dudkiewiczem, że mieszkańcy nie będą szczęśliwi, natomiast muszą pamiętać o tym, 

że wiele rzeczy będzie coraz droższych zwłaszcza z perspektywy samorządu. Radna poinformowała, 
że na spotkaniu z Młodzieżową Radą Gminy Wójt wspominał o tym, że niedługo trzeba będzie się 
zmierzyć z problemem tego czy likwidować część połączeń transportu zbiorowego czy dopłacać 
do niego jeszcze więcej. Radna dodała, że ze względu na sytuacje na rynkach finansowych obsługa 
długu gminy też będzie dużo droższa o czym wspomniała Skarbnik Gminy na posiedzeniu Komisji 
Oświaty. Radna stwierdziła, że taki jest system i można mówić o tym, że Gmina Suchy Las jest jedna 
z najbogatszych ale jeśli spojrzeć na strukturę wydatków to już nie jest dobrze. Radna zaproponowała  
zagłosować racjonalnie, nie silić się na populizm i zbijanie stawki na siłę. 
Radny R. Rozwadowski zaproponował by oddać głos Panu M. Świerkowskiemu by wypowiedział się 
na temat systemu gospodarowania odpadami w gminie i wskazał skąd taka a nie inna stawka, gdyż nie 
wszyscy Radni brali udział w posiedzeniu Komisji Budżetu, w której brał udział p. Świerkowski 

i dzięki temu będą mieć większy pogląd w tym temacie. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poprosił o zabranie głosu przez M. 
Świerkowskiego i przedstawienie sprawy. 
Wiceprezes spółki ZGK Suchy Las M. Świerkowski odnosząc się do przedstawionych stawek 
z innych gmin wskazał, że nie wiedzą jaka jest relacja między stawkami, które płacą mieszkańcy 
danych gmin a środkami dokładanymi z budżetu. Dodał, że w innych gminach stawki wahają się 
od 25 zł do 36 zł i znaczna większość była ustalana jeszcze w 2020 r. przy innych realiach 
gospodarczych. Odnosząc się do zaproponowanej stawki w Gminie Suchy Las w wysokości 36 zł 
stwierdził, że dla spółki najistotniejsza jest wartość umowy, która pozwoli pokryć koszty systemu. 
Według kalkulacji spółki uwzględniając chociażby wzrost kosztów czynnika jak paliwo do 10 zł/L 
powoduje to wzrost kosztów na prawie 500.000,00 zł. Wiceprezes spółki wskazał, że w roku 2021 
spółka potrzebowała kwoty 700.000,00 zł na prowadzenie działalności. Wskazał, że obecnie na same 
odpady potrzebować będzie 1.000.000,00 zł. Podkreślił, że wzrost cen paliwa mocno wpływa na 
stawkę. Wiceprezes poinformował, że wartość faktur, którymi obciążali gminę w 2021 roku wyniosła 
7.200.000,00 zł, a strata w zakresie systemu opadowego spółki wyniosła około minus 100.000,00 zł. 
Wskazał, że jest to pocieszające, że spółka w kolejnych latach może pewnie realizować odbiór 
odpadów od mieszkańców. Wiceprezes spółki wskazał, że biorąc wszystkie parametry i przeliczając 
kwotę oferty około 7.960.000,00 zł na liczbę mieszkańców na dzień dzisiejszy wysokość stawki 
wychodzi na 35,95 zł zatem 36 zł. Wskazał, że z wielką radością będzie brał udział w tworzeniu oferty 
ale nie ukrywa, że im później dla spółki ta oferta będzie składana tym będą bardziej wiarygodne dane. 
Wyraził nadzieje, że stawka paliwowa zatrzyma się na wysokości 10 zł/L. Wiceprezes wskazał, 
że gminy sąsiednie oprócz kwestii finansowych mają problem z uwagi na zakończenie działalności 
GOAPu z racji czego muszą przechodzić przez cały proces budowania systemu co Gmina Suchy Las 
wykonała w 2014 r. Następnie wyraził opinię, że cały system gospodarowania odpadami funkcjonuje 
w gminie całkiem sprawnie i mają pewność, że mieszkańcy będą obsłużeni w zakresie odbioru 
odpadów i funkcjonowania PSZOK. Wiceprezes spółki poinformował, że z uwagi na wymogi 
stawiane przez ustawy i rozporządzenia spółka musi modernizować obiekt w Chludowie. Między 
innymi wykonano zadaszenie punktu PSZOK w pewnej części, która nie była zadaszona czy 
wybudowano zbiornik przeciwpożarowy o dużej pojemności. Wiceprezes poinformował, że w dniu 
sesji odebrał pozytywną decyzję z Urzędu Marszałkowskiego, zatwierdzającą uzupełnienie 
brakujących elementów. Podkreślił, że cały czas wchodzą nowe rozporządzenia i wymogi, które 

należy spełniać natomiast są one bardzo kosztowne.  



22 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przypomniał zebranym, że omawiana stawka 
ma wejść w życie z dniem 1 września 2022 r.  
Wiceprezes spółki ZGK Suchy Las M. Świerkowski wskazał, że biorąc pod uwagę stawkę, którą 
Rada przyjmie i jeśli będzie niższa niż w proponowanej uchwale to wierzy i liczy na dobrą współpracę 
ze strony Rady w zakresie formułowania budżetu na rok 2023, która pozwoli w całości zapewnić 
realizację kolejnej umowy na dwa następne lata. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził głosowanie za przyjęciem wniosku 
Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Suchy Las T. Sztolcmana o wprowadzenie w §3 stawki 
w wysokości 33,00 zł.  
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 13: Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., Łączkowski K., Pągowska 
J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 1: Ankiewicz A.  

Wniosek został przyjęty.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zarządził głosowanie za przyjęciem wniosku 
Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Suchy Las T. Sztolcmana o wprowadzenie w §4 stawki 
w wysokości 132,00 zł.  
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   

W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 13: Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., Łączkowski K., Pągowska 
J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 1: Ankiewicz A.  

Wniosek został przyjęty.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty 
za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz stawki opłaty z przyjętymi zmianami.  
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 13: Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., Łączkowski K., Pągowska 
J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 1: Ankiewicz A.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/544/22. 

 

 

Ad. 21. Podjęcie uchwały w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi oraz warunków i trybu składania deklaracji za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej (02:40:24*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącemu Komisji 

Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych Radnemu M. Bajerowi w celu 

przedstawienie opinii Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych 
Radny M. Bajer poinformował, że Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty 
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za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz warunków i trybu składania deklaracji za pomocą 
środków komunikacji elektronicznej.  
Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 

Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/545/22. 

 

 

Ad. 22. Podjęcie uchwały w sprawie w zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi 
jednorodzinnymi kompostujących bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku 

przydomowym (02:41:51*) 

 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 
Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radnej J. Pągowskiej w celu przedstawienie opinii 
Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała, że Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącemu Komisji 
Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych Radnemu M. Bajerowi w celu 
przedstawienie opinii Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych 
Radny M. Bajer poinformował, że Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie w zwolnienia w części z opłaty 
za gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami 
mieszkalnymi jednorodzinnymi kompostujących bioodpady stanowiące odpady komunalne 

w kompostowniku przydomowym.  

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 
Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/546/22. 

 

Ad. 23. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia średniej ceny jednostki paliwa w gminie Suchy 

Las na rok szkolny 2022/2023 (02:43:55*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 
Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radnej J. Pągowskiej w celu przedstawienie opinii 
Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 
poinformowała, że Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
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Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie ustalenia średniej ceny jednostki paliwa 
w gminie Suchy Las na rok szkolny 2022/2023.  

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 
Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/547/22. 

 

 

Ad. 24. Podjęcie uchwały w sprawie współpracy z Gminą Cherrueix (02:45:02*) 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącej Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Radnej J. Radziędzie w celu przedstawienie opinii 

Komisji na temat projektu uchwały.  
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Radna J. Radzięda 
poinformowała, że Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poprosił Wójta Gminny o przedstawienie 
informacji na temat gminy partnerskiej.  

Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera poinformował, że kontakty z małą, francuską Gminą Cherrueix 
z Bretanii trwają od 20 lat. Wskazał, że na samym początku podejmując współpracę zakładali, że uda 
się doprowadzić do porozumienia ze związkiem gmin. Wójt podkreślił, że należy pamiętać, 
że w latach 90 XX w. we Francji odbyła się reforma administracji samorządowej i powstało około 
33 tys.  małych gmin. Wskazał, że obawy budziła wielkość Gminy Cherrueix, niemniej przez 20 lat 

mieszkańcy tej gminy jako nieliczni ze związku gmin, pokazali że zależy im na współpracy z Gminą 
Suchy Las. Wójt Gminy poinformował, że została zrealizowana inicjatywa powołania stowarzyszenia 
Dzień Dobry Polsko, którego inicjatorką i prezesem jest Pani Elizabeth Martniez pierwsza honorowa 
obywatelka Gminy Suchy Las. Wójt wskazał, że Francuzi odwiedzali gminę wielokrotnie, współpraca 
pomiędzy stowarzyszeniem Sucholeskie Towarzystwo Przyjaciół Europy a francuskim 
stowarzyszeniem Dzień Dobry Polsko bardzo dobrze się rozwija. Wójt poinformował, że w momencie 
otrzymania zaproszenia od regionu Ile-de-France na obchody 30lecia współpracy Bretanii 
z Wielkopolską, Ren z Poznaniem i gmin, które współpracują z gminami francuskimi uznali, że będzie 
to najlepszy moment na sformalizowanie relacji, które do tej pory były de facto nieformalnymi 

kontaktami partnerskimi gmin. Ponadto oparte były na pracy, zaangażowaniu członków stowarzyszeń, 
którzy gościli w swoich domach albo jechali do Francji na zaproszenie strony francuskiej. Wójt 
wskazał, że jest to inicjatywa bardzo dobra i słuszna. Dodał, że strona francuska czeka na informacje 
odnośnie decyzji Rady aby przygotować umowę partnerską. Wójt poinformował, że rezygnują 
z podpisania listu intencyjnego, ponieważ odległość między gminami wynosi około 2 tys. km i chcą 
skrócić drogę do zawarcia partnerstwa. Wójt podkreślił, że po podjęciu uchwały na spotkaniu w dniu 
14 lipca w Dniu Święta Francji podpiszą umowę.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie współpracy z Gminą Cherrueix.  

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 14: Ankiewicz A., Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Jankowiak M., Koźlicka I., 
Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., Przybylski M., Radzięda J., Rozwadowski R., 
Słowiński G., Sztolcman T.,  
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Przeciw – 0,  

Wstrzymujących się – 0.  

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/548/22. 

 

 

Ad. 25. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Suchy Las (02:50:08*) 
 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącemu Komisji 

Skarg, Wniosków i Petycji Radnemu K. Łączkowskiemu w celu przedstawienie opinii Komisji 

na temat projektu uchwały.  
Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Radny K. Łączkowski poinformował, 
że historia skargi sięga już rok. W pierwszym rozpatrzeniu Komisja uznała skargę za niezasadną, 
jednak zaistniały kolejne fakty i zgodnie z procedurami mieli obowiązek jeszcze raz ją rozpatrzyć. 
Wobec przedstawionych faktów i ponownej analizy przedstawionych dokumentów Komisja 
jednogłośnie stwierdziła, że skarga na Wójta Gminy Suchy Las złożona przez Państwa G jest zasadna. 
Uzasadnienie zostało dołączone do projektu uchwały.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera wskazał, że nie chciałby składać wniosku i wyrażać własnego 
bólu na temat zredagowania uzasadnienia. Natomiast wyraził ubolewanie w związku ze zbyt daleko 
idącą implementacją żalu wyrażonego przez osoby, które skargę złożyły i powołaniem się na kodeks 
karny art. 231 z określeniem iż istnieje podejrzenie przekroczenia uprawnień. Wójt wskazał, że ma 
obawy iż takie sformułowanie w uzasadnieniu spowoduje, iż sprawa będzie miała ciąg dalszy. Wójt 
wskazał, że ma inne zdanie na temat tego wszystkiego co gmina, pracownicy urzędu i on zrobił w tym 
zakresie i w jego ocenie nie jest to sprawa, która powinna podlegać pod rozstrzyganie na podstawie 
kodeksu karnego. Wójt podkreślił, że chce zwrócić uwagę wyrażając obawę, że sprawa przy takim 
uzasadnieniu nie będzie miała końca, chociaż formalnie można powiedzieć, że może się zakończyć 
na podjęciu tej uchwały.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy 
Suchy Las.  

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 9: Bajer M., Banaszak R., Dudkiewicz J., Koźlicka I., Łączkowski K., Prycińska W., Przybylski 
M., Radzięda J., Słowiński G.,  

Przeciw – 1: Ankiewicz A., 

Wstrzymujących się – 4: Jankowiak M., Pągowska J., Rozwadowski R., Sztolcman T., 

Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/549/22. 

 

 

Ad. 26. Podjęcie uchwały w sprawie zaopiniowania projektu audytu krajobrazowego 

Województwa Wielkopolskiego (02:54:12*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak przekazał głos Przewodniczącemu Komisji 
Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych Radnemu M. Bajerowi w celu 
przedstawienie wyjaśnień na temat projektu uchwały.  
Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych 

Radny M. Bajer poinformował, że Komisja zapoznała się na posiedzeniu ze stanowiskiem Urzędu 
Gminy i Wójta. Komisja stoi za tym by audyt został przyjęty w takiej formie jaka jest w obecnym 
projekcie uchwały. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poinformował, że dokument wpłynął 
do Biura Rady oraz został rozesłany elektronicznie do Radnych pod kątem zapoznania się z audytem 
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krajobrazowym Województwa Wielkopolskiego. Wskazał, że jeśli audyt nie zostanie zaopiniowany 
w postaci uchwały to nie zostanie wdrożony. Stwierdził, że jeśli są uwagi i spostrzeżenia, które zostały 
przekazane pozostaje w ciągu 30 dni od daty wpływu dokumentu do Biura Rady zaopiniować audyt. 
Przewodniczący wskazał, że w tym monecie należy zaopiniować negatywnie, gdyż nie można 
zaopiniować pozytywnie z uwagami, czego wynikiem jest projekt uchwały, który został przesłany 
Radnym. Korzystając ze sposobności, że jest sesja i można wypowiedzieć się w sprawie projektu 
Przewodniczący Rady zachęcił by uwagi, które zostały przekazane poprzeć, by udało się je wdrożyć 
w nowym audycie krajobrazowym.   

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zarządził głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zaopiniowania projektu audytu 

krajobrazowego Województwa Wielkopolskiego.  

Głosowania dokonano przy użyciu systemu komputerowego.   
W głosowaniu udział wzięło 14 Radnych. 
Za – 10: Ankiewicz A., Banaszak R., Jankowiak M., Łączkowski K., Pągowska J., Prycińska W., 
Przybylski M., Rozwadowski R., Słowiński G., Sztolcman T.,  

Przeciw – 1: Bajer M., 

Wstrzymujących się – 3: Dudkiewicz J., Koźlicka I., Radzięda J., 
Uchwała została podjęta i nadano jej numer XLVII/550/22. 

 

Radny M. Bajer oświadczył, że w głosowaniu się pomylił, chciał oddać głos wstrzymujący a nie głos 
przeciwny.  

 

Ad. 27  

· Informacje Wójta Gminy (2:59:40*) 

 

Zastępca Wójta Gminy M. Buliński poinformował o sprawach z zakresu Referatu Komunalnego. 

Modernizacja oświetlenia gminnego – etap związany z wymianą opraw oświetleniowych 
w miejscowości Golęczewo w liczbie 140 lamp oraz w Zielątkowie w liczbie 91 lamp. Rozstrzygnięto 
postępowanie przetargowe, wygrała firma luk serwis za kwotę 228.116,64 zł 
 

Odnośnie realizacji zadań inwestycyjnych Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński 
poinformował o poniższych przedsięwzięciach:  
− Suchy Las – przebudowa sali gimnastycznej SP1 – odebrano kompletną koncepcję. 

Przygotowywane są materiały do postępowania na wykonanie dokumentacji projektowej wraz 
z uzyskaniem decyzji pozwolenia na budowę, 

− Suchy Las – budowa ulicy Modrakowej – Tryb zaprojektuj wybuduj. Toczy się postępowanie 
w Starostwie Powiatowym o wydanie decyzji pozwolenia na budowę, 

− Suchy Las – przebudowa ulicy Zachodniej – Tryb zaprojektuj wybuduj. Uzyskano zaświadczenie 
ze Starostwa Powiatowego do zgłoszenia przebudowy drogi. Przewidywane rozpoczęcie w II 
połowie lipca 2022 r. 

− Suchy Las – Sala Sportu Walki w parku przy ulicy Szkółkarskiej – termin wykonywania 

koncepcji sierpień 2022 r. prace się toczą, 
− Biedrusko – budowa nowego budynku przedszkolno-szkolnego – wykonanie projektu 

po rozstrzygnięciu przetargowym wykonawcą robót jest firma biuro architektoniczne Piotr 

Pietrzykowski z Kalisza za kwotę 239 850,00 zł. Umowa przygotowana do podpisu. 

− Golęczewo – budowa kanalizacji sanitarnej i wodociągów – etap IV Golęczewo Północ – 

Na ukończeniu prace związane z kanalizacją i wymianą wodociągów. Wykonawca kompletuje 

dokumentacje do odbioru końcowego.  
− Budowa dróg ulica Polna i Modrakowa w Golęczewie – prace w toku. Na ulicy Polnej układana 

jest nawierzchnia z kostki. Trwają roboty drogowe w ulicy Modrakowej.  
− Złotniki – Wieś – budowa świetlicy wiejskiej – zakończono prace przy fundamentach. Trwają 

prace przy murowaniu ścian, 
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− Budowa oświetlenia na terenie Gminy Suchy Las – Zakres inwestycji: Chludowo – budowa 

oświetlenia przy placu ul. Rynek, Suchy Las – budowa oświetlenia ulicy Poziomkowej pomiędzy 
ul. Stefańskiego a ul. Szkółkarską, Osiedle Złotniki – wykonanie oświetlenia na ulicy Jelonkowej 

od ul. Pigwowej do ul. Czołgowej oraz Zielątkowo – budowa lampy na ul. Leśnej przy OSP. 
Wybrano wykonawcę Z.R.B. Teeldom Sp. z o.o. Sp. jawna za kwotę 198.606,99 zł 

 

Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński przekazał informacje o sprawach z zakresu Referatu 

Zamówień Publicznych:  
− Złotkowo – budowa pełnego uzbrojenia wraz z terenem aktywizacji gospodarczej i przebudowa 

odcinka byłej drogi krajowej – przesunięcie otwarcie ofert na dzień 5 lipca br., ze względu na dużą 
ilość zapytań, 

− Golęczewo – rozbudowa szatni na boisku w ramach programu „Szatnia na Medal” – postępowanie 
unieważniono ponieważ nie wpłynęła żadna oferta. Ponownie zostanie ogłoszone postepowanie. 

− Wymiana piecy węglowych na piece gazowe w Gminie Suchy Las – otwarcie ofert zaplanowano 

na dzień 21 czerwca 2022 r.  

− Suchy Las Wschód – budowa kanalizacji ul. Zakątek – postępowanie w przygotowaniu, 
− Budowa dróg w rejonie ul. Diamentowej w Suchym Lesie – główne ciągi komunikacyjne – 

postępowanie w przygotowaniu. 
 

· Informacje Przewodniczącego Rady Gminy (03:03:40*) 
 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował o wpływie do Biura Rady następującej korespondencji:  
− Zaproszenie z Ministerstwa Klimatu i Środowiska o powadzonym naborze do drugiej kadencji 

Młodzieżowej Rady Klimatycznej. Zaproszenie przekazano na ręce Radnej J. Radziędy pełniącej 
funkcję opiekuna Młodzieżowej Rady Gminy, 

− Pismo Marszałka Województwa Wielkopolskiego przekazujące do zaopiniowania projekt audytu 
krajobrazowego Województwa Wielkopolskiego – temat został omówiony na sesji. Projekt audytu 

krajobrazowego opiniuje Rada Gminy w terminie 30 dni od dnia otrzymanina dokumentu. Brak 

zajęcia stanowiska w wyznaczonym terminie uznaje się za wyrażenie pozytywnej opinii. Rada 
Gminy wyraziła negatywną opinię uchwałą. Odpowiedź zostanie przesłana, 

− Sprawozdanie z realizacji Programu Współpracy w roku 2021 Gminy Suchy Las – Radni 

otrzymali sprawozdanie drogą elektroniczną. Dokument do wglądu w Biurze Rady, 
− Pismo ogólne od Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu dot. naruszenia nieistotnego 

w uchwale nr XLV/513/2022 Rady Gminy Suchy Las z dnia 28 kwietnia 2022 r. w sprawie zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las na lata 2022 – 2035. W analizie załącznika 
nr 2 do przedmiotowej uchwały zawierającego wyka z przedsięwzięć RIO wykazała iż dla 
przedsięwzięliście pod nazwą „Dzierżawa samochodu służbowego” określono lata realizacji, 
nakłady finansowe, limit wydatków, limit zobowiązań. Wskazana nieprawidłowość powinna 
zostać wyeliminowana przy kolejnej zmiany uchwały. Naruszenie nieistotne.  
 

· Informacja Przedstawiciela gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski 
(03:06:54*) 

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak poinformował, że Komisji ds. Powiatu 
obrabowała w dniu 7 czerwca br. Na posiedzenie zaproszono starostów, wicestarostów oraz 
sekretarzy. Komisja poddała analizie następujące tematy: 
− Rejestr umów – Komisja opiniowała proponowane zmiany i przygotowuje materiały do dalszych 

dyskusji. Przewodniczący Rady Gminy przypomniał zebranym, że rejestr umów miał 
obowiązywać od dnia 1 lipca 2022 r. natomiast wejdzie w życie z dniem 1 stycznia 2023 r. 
Wprowadzane zmiany dotyczą m.in. zmiany kwot umów wpisywanych do rejestru, które rosną 
z 500 zł do 5.000 zł oraz zmiany z odpowiedzialności karnej na naruszenie dyscypliny o finansach 
w przypadku nieumieszczania umów w rejestrze. 

− Zamówienia publiczne w Polskim Ładzie – Komisja podsumowała pierwszą pulę 
rozdysponowanych środków w ramach Polskiego Ładu i zamówień publicznych. Spostrzeżono, 
że większość funduszy jest niewykorzystywana i są oddawane.  
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− Podatek od nieruchomości w spółach ZOZ – temat omawiany z przybyłymi gośćmi. Dotyczy 
głównie tych powiatów, na których terenie prowadzone są i zarządzane przez powiaty szpitale. 
Omawiano problemy związane z tym zagadnieniem, 

− Zmiany w Rządowym Funduszu Rozwoju Dróg i ustawie o drogach publicznych. Komisja 
przygotowała wnioski. W dalszym ciągu sprawa będzie rozpatrywana przez Komisje Wspólną 
Rządu i Samorządu Terytorialnego, następnie przez sejm i senat. 

Radny K. Łączkowski poinformował, że Komisja ds. Społecznych, Oświaty i Kultury przy 
Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski w minionym okresie nie obradowała.  
 

· Informacje Przewodniczących Komisji Rady (03:10:28*) 
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Rozwoju Gospodarczego Radna J. Pągowska 

wskazała, że w czerwcu Komisja obradowała raz. Zajmowała się opiniowaniem projektów uchwał 
na sesje absolutoryjną. 
 

Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego, Ochrony Środowiska i Spraw Komunalnych 
Radny M. Bajer poinformował, że Komisja obradowała w czerwcu jeden raz. Przedmiotem obrad 
było opiniowanie portyków uchwał na sesję absolutoryjną.   
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Radna J. Radzięda 
poinformowała, że Komisja w minionym miesiącu obradowała trzykrotnie. Komisja odbyła dwa 
posiedzenia wyjazdowe, pierwsze w Zespole Szkół w Chludowie, a drugie w Zespole Szkół 
w Biedrusku. Ponadto Komisja opiniowała projekty uchwał na sesję absolutoryjną. Przewodnicząca 
Komisji poinformowała zebranych, że wnioski z posiedzenia Komisji wyjazdowej w placówce 
oświatowej w Chludowie są przerażające. Wskazała, że Dyrektor szkoły pomimo trwałego zarządu 
nad obiektem szkoły nie jest zainteresowany tym co dzieje się w szkole i w jej otoczeniu. Dodała, 
że Dyrektor nie interesuje się projektem przebudowy boisk i nie wie na jakim etapie znajduje się 
projekt budowy windy. Przewodnicząca Komisji wskazała, że w Zespole Szkół w Biedrusku sprawy 
mają się lepiej. Dyrektor placówki odnalazła się na stanowisku zaopiekowała się szkołą. Dodała, 
że w placówce widać dobrą rękę gospodarza.  
 

Przewodniczący Skarg, Wniosków i Petycji Radny K. Łączkowski poinformował, że Komisja 
w minionym okresie nie obradowała. 
 

Z uwagi na nieobecność Przewodniczącej Komisji Rewizyjnej Radnej I. Koźlickiej głos przekazano 
Wiceprzewodniczącemu Komisji Rewizyjnej Radnemu M. Przybylskiemu. 
 

Wiceprzewodniczący Komisji Rewizyjnej Radny M. Przybylski poinformował, że w minionym 
okresie Komisja obradowała nad budżetem za 2021 r. Analizowała wydatki majątkowe oraz bieżące. 
Komisja zamknęła dyskusję formułując wniosek do Rady Gminy. Wiceprzewodniczący wskazał, 
że w dniu 21 czerwca br. zaplanowano posiedzenie w celu procedowania spraw bieżących m.in. 
kontrola Straży Gminnej odnośnie samochodu Dacia Duster.  
 

 

Ad. 28. Interpelacje i zapytania Radnych (03:14:34*) 

 

Brak interpelacji i zapytań Radnych. 
Przewodniczący Rady Gminny Suchy Las R. Banaszak poinformował o odpowiedzi na interpelację 
Radnych I. Koźlickiej oraz J. Dudkiewicza dot. udostępnienia informacji w sprawie wykonanych 
badań natężenia ruchu na Osiedlu Grzybowym oraz stanu nawierzchni dróg. Do zapoznania na bip 
oraz w Biurze Rady. 

 

Ad. 29. Wolne głosy i wnioski (03:15:15*) 
 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak otworzył dyskusje. 
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Radny R. Rozwadowski poinformował, że podczas zorganizowanego przez Zarząd Osiedla Suchy 
Las na czele z p. Sylwią Szenk Dniu Dziecka mieszkańcy składali propozycję na zadania lokalne, 
podczas których padło wiele głosów o organizację psiego wybiegu. Radny wskazał, że jeżeli skończy 
się budowa ronda, to prosi by teren, o który walczy Zarząd Osiedla Suchy Las został przekazany 
zarządowi celem wykonania psiego wybiegu. Radny wyraził obawę, że w przypadku rozpoczęcia 
kolejnej dużej inwestycji, których jak dodał byle było jak najwięcej jeśli środki na to pozwolą, grunt 
znowu zostanie wykorzystany pod park maszyn jak miało to miejsce przy budowie ulicy Szkółkarskiej 
i obecnie ronda na ulicy Sucholeskiej. Dodał, że może znalazłoby się przy kolejnej takiej inwestycji 
inne miejsce gdzie można by było parkować maszyny. Radny złożył prośbę by grunt został 
przekazany Zarządowi Osiedla Suchy Las, by zorganizować psi wybieg, który jak podkreślił jest 
potrzebny po zachodniej stronie Suchego Lasu zgodnie z głosami mieszkańców.  
 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las T. Sztolcman kierując zapytanie do Zastępcy Wójta 
Gminy M. Bulińskiego wskazał, że przy omawianiu inwestycji Zastępca Wójta nie wspomniał 
o budowie kanalizacji w Zielątkowie ulice Wspólna, Słoneczna, Morwowa etc. Wskazał, że trwały 
procedury odbiorowe ale nadal nie zostało to udostępnione mieszkańcom. Poprosił o wyjaśnienia. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński odpowiedział, że procedury się toczą, dlatego nie 
wspominał o tej inwestycji.  
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las T. Sztolcman spytał o przewidywany termin 
zakończenia procedur. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński odpowiedział, że przekaże odpowiedź po sesji 
w dniu 21 czerwca br. 

 

Radna A. Ankiewicz odnoszą się do zadania Suchy Las Wschód – budowa kanalizacji ul. Zakątek 
wskazała, że zgodnie z planem przetarg miał zostać zorganizowany w I kwartale br. a natomiast 

zadanie budowy ulicy Linkowskiego było zaplanowane na II kwartał. Spytała czy w związku 
z powyższym przetarg na budowę ulicy Linkowskiego zostanie przesunięty na III kwartał. Radna 
wyraziła opinię, że słabo jest z przetargami na bip Gminy.  

Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński wskazał, że przetarg dot. zadania Suchy Las 
Wschód – budowa kanalizacji ul. Zakątek jest w przygotowaniu natomiast przetarg na budowę 
Linkowskiego chcą ogłaszać na przełomie sierpnia – września ponieważ, jak na ostatniej sesji 
wspomniał cały czas trwa obróbka projektu.   
Radna A. Ankiewicz przypomniała, że w planie ogłoszenie przetargu na budowę ul. Linkowskiego 
miało mieć miejsce w I kwartale br., następnie czytała, że w II kwartale br. a wspomniany wrzesień 
to już III kwartał br.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński stwierdził, że nie można ogłosić przetargów bez 
projektów o czym ostatnio wspominał dokładnie. Dodał, że są świadomi, że biuro projektowe ma 
pewne obsuwki terminowe, które wynikają też z pewnego przeciągania uzgodnień z energetyką, 
Aquanetem i innymi gestorami sieci.  

 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak rozpoczął dyskusję nad budową dróg 
na Osiedlu Jesionowym w Biedrusku. 

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak wskazał, że w mediach jest coraz więcej 
zdjęć na Osiedlu Jesionowym w Biedrusku. Wyraził opinię, że zdjęcia się pojawiają a ojciec sukcesu 
jest widoczny na pierwszym planie. Przewodniczący spytał czy znany jest kosztorys, gdyż 
ze wszystkich wpisów wynika, że środki z Polskiego Ładu mają starczyć na większość, a widać 
jedynie 9,3 mln zł. Radny dodał, że wracając do wcześniejszych obliczeń wynikało, że środki będą 
w granicach 28-32 mln zł, później przy odnowieniu kwot pojawiła się kwota nawet 34-38 mln zł, 
a teraz się okazuj, że 9,3 mln zł ma niemalże wystarczyć na wszystko. Dodał, że pocieszyło to bardzo 
mieszkańców, którzy na pewno na zebraniu osiedlowym w dniu 21 czerwca br. będą o to dopytywać. 

Stwierdził, że należy zawczasu to sprostować. Przewodniczący spytał czy znany jest kosztorys.  
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera spytał czy taka informacja była na jego stronie facebook.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak zaprzeczył, a następnie odpowiedział, 
że taka informacja pojawiała się na stronie facebook oraz internetowej Posła Wróblewskiego, 
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na których były zamieszczane zdjęcia. Dodał, że pojawiły się na facebook Osiedla Jesionowego. 
Wskazał, że zaczyna się robić głośno na temat tej sprawy. Dodał, że Wójt jest na zdjęciu z Posłem 
natomiast nie jest to facebook gminny ani Wójta.  
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera stwierdził, że konieczność sprostowania informacji mogłaby 
być kierowana do Pana Posła jeżeli taka informacja została przedstawiona. Dodał, że jej nie 

przeczytał. Wójt stwierdził, że prawie 9,5 mln zł to bardzo dużo środków. Następnie wskazał, że mają 
świadomość, że obecnie trudno będzie wszystkie ulice zrealizować. Dodał, że nie chciałby teraz 
w miarę precyzyjnie określać ile mogą zbudować ze środków, które otrzymają z Polskiego Ładu plus 
ze środków zaplanowanych w WPF. Wójt stwierdził, że ostatecznie na pytanie odpowie przetarg 
i oferty, które zostaną złożone. Podkreślił, że wtedy będą mogli oficjalnie poinformować mieszkańców 
o zakresie realizacyjnym. 

 

Radna J. Pągowska kierując wypowiedź do Zastępcy Wójta Gminy wskazała, że do Radnych 
docierają rozbieżne informacje odnośnie wymagalności przeprowadzenia audytu w celu uruchomienia 
w Straży Gminnej cepik. Wskazała, że jedni uważają, że nie wymaga to audytu, a komendant Straży 
Gminnej twierdzi, że jest wymagany. 
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński wyraził nadzieje, że nie jest to konfrontacja 
odpowiedzi. Wskazał, że ma informacje pozyskane od komendanta, innych nie ma, ponieważ 
formalnie dokumenty składała Straż Gminna a nie on. Poinformował, że wszystkie formalności 
są załatwione poza ostateczną wizytą z centrum, które odbiera stanowisko do cepik. Zastępca Wójta 
przekazał informacje, że wizja jest wymagana. Poinformował, że komendant telefonicznie próbował 
przyspieszyć wizytację, niestety się nie udało ale ma pomysł, by dzwonić przez centrum wrocławskie, 
które podobno się tym bezpośrednio zajmuje.  
Radna J. Pągowska spytała skąd informacja na naradzie, że nie jest wymagany taki audyt na miejscu.  
Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński poprosił o wskazanie, o której naradzie wspomina 
Radna. Spytał czy chodzi o zastępcę komendanta.  
Radna J. Pągowska wskazała, że nie wie kto udzielił takiej informacji czy był komendant czy 
zastępca ale jest to informacja z narady, że podobno nie jest potrzebny taki audyt. Radna dodała, 
że podobno wynikało to z informacji z instytucji, która udostępnia dostęp do cepik i wskazywała, 
że należy tylko i wyłącznie złożyć dyspozycje kto będzie miał dostęp do tej bazy danych, a nie że jest 
potrzebny audyt. Stwierdzili, że budynek i cała nowa komenda spełnia wszystkie warunki tylko nie ma 
loginów czy kart dostępu. Radna wskazała, że teraz znowu jest informacja o audycie, poprosiła 
o ostateczne zweryfikowanie.   

Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński wskazał, że informacja, którą przekazał Radnym jest 
informacją z dnia sesji z godziny 15:00 i nie wie jakie inne informacje ma przekazać. Posiada 
informacje, że jest wymagany fizyczny audyt w pomieszczeniach.  
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera poinformował, że wszystkich interesuje efekt. Wskazał, 
że gdyby Radna mogła powiedzieć kto przekazał tą informacje to na pewno skorzysta z wiedzy tej 
osoby i wtedy unikną audytu jeśli taka możliwość istnieje.  
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak spytał czy Radna chciałaby ujawnić źródło 
informacji.  

Radna J. Pągowska wskazała, że nie pamięta kto przekazał ale jest to informacja z narady. Jeśli ktoś 
używa takiego stwierdzenia na naradzie, że Straż Gminna otrzymała pismo z instytucji, która udziela 
dostępu, w którym jest wyraźnie napisane, że nie jest potrzebny audyt. Radna wskazała, że zastanawia 

się kto udziela prawidłowych informacji. Stwierdziła, że przedstawiciel Straży Gminnej nie wymyślił 
tego na naradzie. 

Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera wskazał, że pojutrze jest narada i być może sprawę uda się 
wyjaśnić. Dodał, że na dzień sesji informacja od komendanta jest jednoznaczna, że audyt jest 
niezbędny.  
Radna J. Pągowska stwierdziła, że skoro nie można uzyskać odpowiedniej informacji to złoży 
zapytanie albo interpelację o udostępnienie dokumentu, który mówi o ty czy audyt jest potrzebny czy 
nie i wtedy będą mieli jasność.  
Wójt Gminy Suchy Las G. Wojtera wyraził opinię, że jest to bardzo dobry pomysł i od wyników tej 

analizy będzie bardzo dużo zależało.  
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Radna W. Prycińska złożyła gratulacje na ręce Przewodniczącej Zarządu Osiedla Suchy Las 
S. Szenk oraz Zarządowi Osiedla Suchy Las, którzy w dniu 4 czerwca br. zorganizowali jeden 
ze wspanialszych w gminie festynów z okazji Dnia Dziecka.  

Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak pogratulował wszystkim, którzy w ostatnim 
czasie organizowali festyny, pikniki na terenie Gminy Suchy Las.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Suchy Las T. Sztolcman poinformował, że w Zielątkowie 
również była fantastyczna impreza i należą się gratulacje dla p. Sołtys.  
Przewodniczący Rady Gminy wyraził nadzieje, że w tym miejscu powinno wybrzmieć zaproszenie 
Wójtów na obchody Dni Gminy na 25 czerwca br. 

 

Radna J. Pągowska złożyła zapytanie ustne i poprosiła o odpowiedź pisemną w sprawie dokumentu 
otrzymanego z instytucji, która udziela dostępu do cepik.  
 

Radna W. Prycińska sprostowała wypowiedź, wskazała, że to nie był jedyny festyn, w którym brała 
udział. Poinformowała, że ten był majstersztykiem i rozumie, że wszyscy są zazdrośni i promują 
swoje.  

Zastępca Wójta Gminy Suchy Las M. Buliński zaprosił zebranych na Dni Gminy Suchy Las, która 
będzie najlepszą imprezą w gminie. 
Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak wskazał, że Dni Gminy Suchy Las to cykl 
imprez. 

 

Radny M. Bajer pochwalił p. Sylwię Szenk za zorganizowanie wspaniałego konkurs „Bezpieczna 
Droga do Szkoły”, w którym więzło udział ponad 218 uczestników. Finał odbył się 10 czerwca br., 
dzieci się bawiły i odpowiadały na trudne pytania dotyczące ruchu szczególnie rowerów i pieszych.  
Przewodnicząca Zarządu Osiedla Suchy Las S. Szenk podziękowała za miłe słowa i pogratulowała 
wszystkim fantastycznych festynów. 
Radna A. Ankiewicz wskazała, że wszystkie jednostki zrobiły świetne imprezy. Ponadto zaprosiła 
na pierwsze kino plenerowe w gminie w dniu 24 czerwca o godzinie 21:30. Stwierdziła, że jest 
to dobre rozpoczęcie szaleństwa Dni Gminy.   
 

Ad. 30. Zamknięcie sesji (03:33:58*) 
 

Wobec braku innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Gminy Suchy Las R. Banaszak 
zamknął XLVII sesję Rady Gminy Suchy Las VIII kadencji w dniu 20 czerwca 2022 r. o godz. 20:06. 

 

 

          Sporządziła:      Przewodniczący Rady 

        Agata Schmidt                                     Gminy Suchy Las 

        Radosław Banaszak  

 

 

 

* Wskazane okresy czasowe odnoszą się do nagrania audio-video.  

 

 












































